
 

KONVERZE OBJEKTU BÝVALÝCH MĚSTSKÝCH LÁZNÍ NA KNIHOVNU5
Řez modelem městké knihovny

Vizualizace hlavního prostoru knihovny

NOVINY
CHOMUTOVSKÉ
3 měsíčník statutárního města Chomutova

Přeměnu chátrajících lázní na nové 
centrum s knihovnou nakreslí 
architekti z Prahy a Londýna

1. března 2023  mestochomutov |  chomutov.cz | www.chomutov.cz

Karolína Bechyňová: 
Byl to náraz  
do zdi str. 9

Do konce března 
je nutné uhradit 
poplatek za odpady 
a za psy str. 4



inzerce

2 | inzerce

Kontakt:
prace@nexentire.com
+420 733 123 733

Operátor výroby/kvality
 

Nově náborový příspěvek
 až 22 000 Kč
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� aktuality
 4 LÁVKA PRO PĚŠÍ 

V DĚVÍNSKÉ ULICI MUSÍ 
BÝT UZAVŘENA
Lávka pro pěší, která přes 
přivaděč spojuje ulice 
Děvínskou a Lipanskou, 
musela být uzavřena. 

� téma
 6 PŘEMĚNA CHÁTRAJÍCÍCH 

LÁZNÍ V NOVÉ KULTURNĚ 
VZDĚLÁVACÍ CENTRUM 
JE ZAS O KOUSEK BLÍŽ
Architektonickou soutěž 
vyhrálo studio působící 
v Praze a Londýně.

� rozhovor
 9 KAROLÍNA BECHYŇOVÁ: 

BYL TO NÁRAZ DO ZDI
Jak jsme informovali 
v minulém čísle, Karolína 
Bechyňová, odchovankyně 
chomutovského Domečku 
a největší naděje českého 
ženského šermu šavlí, sbírá 
zkušenosti ve Francii. 

� kultura
 12 PĚVECKÝ SBOR AURUM 

OSLAVIL DESET LET 
SVÉHO PŮSOBENÍ 
KONCERTEM
Chomutovský pěvecký sbor 
Aurum oslavil desetileté 
výročí svého působení 
slavnostním koncertem 
v galerii Lurago.

� historie
 14 VOJSKO NA CHOMU-

TOVSKU 1918–1920
V Chomutově sídlil až do 
konce první světové války 
92. pěší pluk. Jednotka byla 
doplňována především 
z německého obyvatelstva 
chomutovského okresu.

� neziskovky
 15 LIDÉ BEZ STŘECHY 

NAD HLAVOU MAJÍ 
ŠANCI BYDLET
Nezisková organizace 
K srdci klíč začala 
v Chomutově poskytovat 
další ze svých služeb pro 
sociálně potřebné. 

� sport
 22 PATRIK HERČZÍK SI 

NA MR. OLYMPIA 
SPLNIL SEN VŠECH 
BODYBUILDERŮ
Někteří lidé mají rádi výzvy 
a do všeho jdou po hlavě. 
Právě k takovým patří feno-
mén českého bodybuildin-
gu Patrik Herčzík. 

4.3.
Workshop Zbavte se strachu 
z plazů od 9 hodin v SVČ Domeček

4. a 18.3. 
Severočeské farmářské trhy od 
8 hodin na náměstí 1. máje

7.3. 
Vzpomínkové setkání u příleži-
tosti 173. výročí narození T. G. 
Masaryka v parčíku ve Školní ulici 
od 12 hodin

13.3.
One man show Miroslava Donutila 
v městském divadle od 19 hodin

17.–19.3. 
Festival Deskohrátky v pátek od 9 
a o víkendu od 10 hodin v Chomu-
tovské knihovně

24.3. 
Den otevřených dveří ve hvězdár-
ně F. J. Gerstnera od 17 hodin 

31.3. 
Noc s Andersenem v rámci 
Rodinného zápolení od 17 hodin 
v Chomutovské knihovně

ZAPIŠTE SI 
DO DIÁŘE

CHCETE MĚ?
Bertík je asi 2 roky starý kříže-
nec bígla. Je vhodný do bytu 
i na zahradu. 

V psím útulku čeká na nové pány řada 
pejsků. Některé z nich vám představuje-
me. Více informací získáte na stránkách  
psiutulekchomutovjirkov.estranky.cz 
nebo na telefonu 474 651 080.

TULEŇ KAŠEK OSLAVÍ ČTYŘICÁTINY 
S NÁVŠTĚVNÍKY ZOOPARKU
Tulení dědeček Kašek, ikona chomutovského zooparku, slaví letos mimořádné kulatiny. Je mu rovných čtyřicet let, což je v případě těchto 
mořských savců skutečně úctyhodný věk. Zoopark na březen naplánoval narozeninovou oslavu pro veřejnost. Kašek se narodil ve volné 
přírodě, přesné datum narození tudíž chovatelé neznají. Březen ale spadá do období na přelomu zimy a jara, kdy se tulení mláďata rodí. 
„Pro oslavu jsme zvolili sobotu 25. března, kdy už můžeme očekávat i příjemné počasí a tím pádem hojnou účast návštěvníků,“ uvedla 
ředitelka zooparku Věra Fryčová.Slavnostní akce se bude odehrávat u bazénu tuleňů, začátek je naplánován na 13.30 hodin. Pro děti jsou 
připraveny zajímavé hry a soutěže o drobné ceny, ve 14 hodin si návštěvníci užijí speciální komentované krmení. 
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Neurologie zkoumala vliv covidu-19
Chomutovská neurologie se 

zapojila do mezinárodního vědec-
kého průzkumu o vlivu pandemie 
covidu-19 na cerebrovaskulární 
péči. Primář neurologického oddě-
lení a vedoucí iktového centra Jiří 
Neumann byl jako specialista na 
cerebrovaskulární choroby přizván 
do mezinárodní skupiny vědců 
a odborníků, kteří během pandemie 
sledovali její dopady na péči o pa-
cienty s cévními nemocemi mozku. 
Výsledky jejich výzkumu byly pre-
zentovány na mezinárodních konfe-
rencích a v prestižních zahraničních 
vědeckých časopisech.

Nový typ RNA viru označe-
ného jako SARS-CoV-2 vyvolal 

globální pandemii, která v posled-
ních třech letech vedla k dopadům 
na zdravotní systémy, ekonomiku 
a hospodářství napříč všemi kon-
tinenty. Ve většině zemí stoupaly 
počty nemocných, kteří museli být 
hospitalizováni se závažným prů-
během onemocnění covidem-19, 
vysoký byl i počet obětí. Údaje 
z České republiky podle primáře 
Neumanna víceméně odrážely 
celosvětové aspekty, kdy až de-
set procent nemocných vyžado-
valo akutní hospitalizaci, 20 až 
30 procent z nich intenzivní péči 
a 75 procent hospitalizovaných 
pacientů potřebovalo speciální 
kyslíkovou léčbu. „Na druhou 

stranu byla nastalá situace i vý-
zvou a příležitostí k poznání biolo-
gických charakteristik, klinických 
projevů a následků tohoto typu 
viru. Neurologické komplikace 
se ukázaly jako významná příčina 
nemocnosti a smrtnosti onemoc-
nění covidem-19. Provedené studie 
prokázaly zvýšené riziko akutní 
cévní mozkové příhody u pacientů 
s covidem-19,“ konstatoval Jiří 
Neumann, který se na všech pub-
likovaných pracích mezinárodní 
skupiny odborníků jako jeden ze 
spoluautorů podílel.

„Nemocní hospitalizovaní 
s nemocí covid-19 měli až šest-
krát vyšší pravděpodobnost, že 

je postihne těžká cévní mozková 
příhoda. A to včetně pacientů mlad-
šího věku a pacientů bez předcho-
zích rizikových faktorů. Například 
ve srovnání s chřipkou bylo zjiš-
těno, že riziko mozkového infarktu 
je sedm a půlkrát vyšší u pacientů 
s covidem-19. Částečně lze tento 
jev vysvětlit, že u pacientů posti-
žených covidem-19 byly častěji 
pozorovány komplikace a stavy, 
které zvyšují riziko mozkového 
infarktu, jako je zánět mozkových 
tepen, nadměrná krevní srážlivost, 
postižení srdečního svalu, srdeční 
selhání nebo sepsí či oběhovým 
kolapsem indukovaný šokový stav,“ 
konkretizoval chomutovský primář.

Lávka pro pěší v Děvínské ulici 
prochází rekonstrukcí

Do konce března je nutné uhradit 
poplatek za odpady a za psy

Lávka pro pěší, která přes při-
vaděč spojuje ulice Děvínskou 
a Lipanskou, musela být uzavřena. 
Znalecký posudek odhalil její 
závažné statické narušení, které 
ohrožuje bezpečnost chodců. Práce 
na její opravě začaly 8. února. 
„Vymění se starý beton za nové 
betonové dílce a ošetří se ocelové 
nosníky,“ uvedla Jitka Řeháková, 
vedoucí odboru majetku města.

Obchůzné trasy jsou dvě. 

„Z jedné strany je možné využít 
trasu přes Blatenskou ulici, z druhé 
strany je možné jít po přivaděči 
kolem Svahové a dále přes most 
k zahrádkám do Winterovy ulice,“ 
vysvětlila Jitka Řeháková s tím, 
že toto je ale neupravená kamenitá 
cesta bez osvětlení a například pro 
rodiče s kočárky špatně schůdná.

Práce se odhadují přibližně na 
měsíc, budou závislé na klimatic-
kých podmínkách.

Poslední březnový den končí 
splatnost místních poplatků za ko-
munální odpady a ze psů. Poplatek 
ze psů je splatný jednorázově, 
poplatek za odpady si lze rozvrh-
nout do čtvrtletních splátek, pokud 
však někdo hradí poplatek jedno-
rázově, může jej uhradit rovněž do 
31. března.

Sazby poplatku ze psů se pro 
rok 2023 neměnily, činí 200 korun 
za psa pro majitele staršího 65 let, 
500 korun za psa chovaného v ro-
dinném domě nebo na zahrádce, 
1 500 korun pro psa chovaného 
v bytovém domě s více než dvěma 
byty a pro psa sloužícího k podni-
katelské činnosti. Stále zůstávají 
osvobozeni psi převzatí z měst-
ského útulku.

Ani sazba poplatku za odpady se 
nezměnila a zůstala na výši 800 ko-
run. „Změnou pro rok 2023 je, že 
od platby jsou osvobozeny děti od 
narození až do konce kalendářního 
roku, ve kterém dovrší věku 3 let, 
dále jsou v tomto roce osvobozeni 
občané starší 75 let. Sleva z po-

platku ve výši 400 korun je letos 
poskytována dětem do dovršení 
15 let,“ uvedl ekonom města Jan 
Mareš. 

Poplatky lze uhradit bez-
hotovostně na účet města 19-
0000626441/0100, variabilní sym-
bol se meziročně nemění, proto je 
třeba použít stejný jako v předchá-
zejících letech. Variabilní symbol 
a stav poplatkového účtu mohou 
lidé zjistit rovněž na portálu občana 
https://portalobcana.chomutov.cz/ 
či dotazem na telefonním čísle 474 
637 237. Portál umožňuje poplatky 
uhradit rovněž přímo platební kar-
tou nebo QR kódem. Poplatky je 
možné uhradit také na pokladně 
magistrátu.

U poplatku ze psů nemá 
201 poplatníků vyrovnaný svůj 
poplatkový účet. „U odpadů evi-
dujeme 16 tisíc osob s nevyrovna-
ným poplatkovým účtem, z toho 
1 451 osob dluží méně než 200 ko-
run. Dalších 5 551 osob dluží do 
výše jednoho ročního poplatku,“ 
dodal ekonom.

Dobrovolníci tentokrát uklidí okolí Chomutovky
Město Chomutov se opět připojí 

k celostátní akci Ukliďme Česko, 
která se uskuteční v sobotu 1. dubna. 
Akce proběhne pod názvem Ukliďme 
Chomutovku, protože magistrátní od-
bor životního prostředí, který je hlav-
ním organizátorem, tentokrát trasy ve 
spolupráci s Povodím Ohře naplánoval 
podél řeky protékající Chomutovem.

Trasy jsou dvě, na obou je sraz 
v 9 hodin. Start první je u lávky 
za garážemi, v místě, kde se na 
Bezručovu ulici napojuje ulice 
Akademika Heyrovského. Odtud 
účastníci vyrazí směrem do města 
a cestou uklidí odpad v zelených 
plochách podél Chomutovky až po 
Dehtochemu. Druhá trasa, kratší, ale 

náročnější, začne u mostu přes řeku 
u parkoviště ve Ctiborově ulici, kde 
se nejprve vyčistí prostor směrem 
k Dukelské ulici, po níž se následně 
účastníci přesunou do Vodní, kde 
vysbírají odpad po obou stranách 
řeky. Po skončení úklidu organizá-
toři pozvou účastníky do Kulisárny 
u divadla, kde jim aspoň částečně 

poděkují teplým občerstvením.
Na výchozích místech v Bezru-

čově a Ctiborově ulici budou při-
praveni pracovníci OŽP, kteří obě 
úklidové party povedou a účastní-
kům ve spolupráci s Technickými 
službami města Chomutova po-
skytnou rukavice, igelitové pytle 
a napichováky. 
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KRÁTCE
VELIKONOCE ZPESTŘÍ 
DOPRAVNÍ PODNIK
Dopravní podnik měst Chomutova 
a Jirkova pořádá v neděli 9. dubna 
projížďku velikonočním historic-
kým trolejbusem s doprovodným 
programem. Více informací nalez-
nete na www.dpchj.cz.

ŽIVOT HVĚZDY BEZ 
PŘÍKRAS
Kino Svět bude 22. března od 
19.30 hodin promítat film Louis 
Tomlinson: All Of Those Voices, 
který popisuje život člena skupiny 
One Direction.

FACHMAN POBAVÍ 
DIVADLO
One man show Fachman s Mar-
tinem Trnavským uvede městské 
divadlo 6. března od 19 hodin.

NEJLÉPE SE PODNIKÁ 
V CHOMUTOVĚ
Srovnávací výzkum Město pro byz-
nys ukázal, že Chomutov je v Ústec-
kém kraji pro podnikatelskou sféru 
nejvhodnějším. Zasloužil se o to 
vstřícný přístup magistrátu k pod-
nikatelům i výhodné podmínky 
pro podnikání.

LEVNĚJŠÍ SVÍCENÍ 
Přes čtyřicet vysokotlakých sodíko-
vých výbojek vyměnily technické 
služby za úsporné LED žárovky 
v Blatenské ulici, a to v úseku od 
Zborovské po Cihlářskou.

S PSYCHEDELIKY SEZNÁMÍ 
PŘEDNÁŠKA
Jakou roli hrají psychedelika 
v osobním rozvoji a psychoterapii, 
přiblíží přednáška Renesance psy-
chedelik lékaře Tomáše Páleníčka. 
Koná se 8. března od 18 hodin 
v Chomutovské knihovně.

S ČERTY NEBUDOU ŽÁDNÉ 
ŽERTY
Dětský muzikál na motivy slavné 
pohádky se bude konat výjimečně 
ve středu 15. března od 17 hodin 
v městském divadle.

PROTAŽENÍ PRO SENIORY
Skupinové cvičení pro seniory ve 
sportovní hale se koná každé úterý 
a čtvrtek od 9.30 hodin.

BYDLENÍ PRO BROUČKY
Technické služby mají v plánu 
nainstalovat broukoviště na Štefá-
nikově náměstí.

POCHOD PROCVIČÍ MOZEK
Podpořit svoji fyzickou i duševní 
kondici mohou lidé při Pochodu 
pro mozek, který vyjde 14. března 
v 9.45 hodin z atria Chomutovské 
knihovny.

VLASTA TŮMOVÁ Z CHOMUTOVA OSLAVILA STO LET
Chomutovanka Vlasta Tůmová oslavila 18. února krásné narozeniny, 
bylo jí 100 let. Mnoho štěstí, zdraví a elánu, kterým seniorka stále 
oplývá, i stálého úsměvu jí popřál za celé vedení města náměstek 
primátora Milan Märc.

Pódium divadla opět 
zaplní děti při Mateřince

První etapa opravy silnice přes 
sídliště začne letos v létě

Město do péče 
o stromy vkládá 
nemálo úsilí

V městském divadle se opět 
představí děti se svými vystoupe-
ními. Budou zpívat, tančit i hrát 
při přehlídce dětského umění 
Mateřinka 2023. Ta se bude konat 
22. a 23. března, vždy od 14.30 ho-
din. „Letos už můžeme mluvit pouze 
o chomutovské Mateřince, protože 
ta celorepubliková už se bohu-
žel konat nebude. Organizátorky 
z Chomutova, Kadaně, Jirkova 
a Klášterce nad Ohří se ale roz-
hodly, že si tu naši chomutovskou 
Mateřinku vzít nedáme. A stejně 
jako roky před tím, i letos uvidí 
návštěvníci malé herce, tanečníky, 
zpěváky i sportovce, kteří předve-
dou, co se za pomocí svých paní uči-
telek v mateřských školách naučili 
a co mají rádi,“ uvedla zástupkyně 
ředitelky Mateřské školy Chomutov 
Jana Pézrová. 

Téma letošních vystoupení je Děti 
celého světa. Na pódiu se vystřídají 
děti ze třinácti součástí Mateřské školy 
Chomutov, dále z Mateřské a základní 
školy Palachova, z jirkovské, kadaň-

ské a klášterecké mateřinky a dokonce 
dorazí děti ze dvou mateřských škol 
z Prahy. Prostory divadla budou opět 
zdobit výtvarné práce dětí z uvede-
ných mateřských škol.

Páteřní silnice procházející síd-
lišti mezi Březeneckou a Písečnou 
bude v následujících letech celá 
opravená. Letos v létě začne re-
konstrukce prvního úseku v ulicích 
Březenecká a Pod Strážištěm. 
Jedná se o obnovu asfaltových 
krytů komunikací, stávajících 
zálivů nástupišť MHD a přecho-
dových ostrůvků. Součástí díla 
bude taktéž příprava infrastruktury 
v podobě položení chrániček me-
tropolitní sítě a nového veřejného 
osvětlení. 

Předpokládaná hodnota této etapy 
je kolem 25 milionů korun. „Obnova 
hlavní sídlištní komunikace je priori-
tou současného vedení města. V kaž-
dém dalším roce chceme pokračovat 
navazující etapou tak, aby byla sil-
nice od Březenecké až po Písečnou 
pohodlná pro řidiče a bezpečná pro 
chodce,“ uvedl náměstek primátora 
David Dinda.

Nyní bude probíhat tendr na zhoto-
vitele prací. V květnu by město chtělo 
již podepsat smlouvu s vítězným ucha-
zečem a od léta pak práce realizovat.

Aby mohl být Chomutov zelený 
tak, jako je, je potřeba stromy nejen 
sázet, ale také se o ně starat. Běžnou 
péči dobře zvládá úsek veřejné zeleně 
Technických služeb města Chomutova, 
rozsáhlejší a náročnější odborné zá-
sahy, které se neobejdou bez práce 
v korunách stromů, pro město vykoná-
vají arboristé-stromolezci.

Jen za uplynulý půlrok mají na 
kontě ořezy jírovcového stromo-
řadí před muzeem v Palackého ulici, 
topolů na bývalém fotbalovém sta-
dionu a lipové aleje v Kollárově ulici. 
„Využíváme je na stará stromořadí 
a jednotlivé hodnotné stromy a větši-
nou při tom plní doporučení z odbor-
ných posudků. Pracují stromolezecky 
přímo v koruně, často i z vysoko-
zdvižné plošiny, výjimečně i za po-
moci jeřábu. Kromě odborných ořezů 
a rizikového kácení také někdy větve 
ošetřených stromů zpevňují vazbami,“ 
popsal práci stromolezeckých firem pro 
město Stanislav Král z magistrátního 
odboru životního prostředí.

V tomto roce odbor životního pro-
středí plánuje další větší arboristické 
zásahy na jírovcích v Palackého ulici 
u Centralu a v Nádražní ulici a také na 
lípách ve Škroupově a Jungmannově 
ulici, a to až do výše rozpočtem přidě-
lených finančních prostředků.
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V otevřené architektonické soutěži na proměnu bývalých městských lázní v kulturně vzdělávací 
a komunitní prostor, jehož srdcem bude nová knihovna, zvítězil mezinárodní tým architektů ze studia 
Boele. Rozhodla o tom odborná porota, v jejímž čele stál akademický architekt David Vávra.

Porota vybírala ze třinácti návrhů. 
O soutěž měli zájem nejen architekti 
z Česka, ale také mezinárodně slo-
žené týmy a studia působící v Anglii, 
Švýcarsku nebo na Slovensku. 
Téměř všechny návrhy respektovaly 
původní brutalistní vnější vzhled 
budovy a soustředily se zejména na 
nové řešení uvnitř objektu. „Autoři si 
jsou dobře vědomi hodnoty stávající 
stavby bývalých městských lázní, 
avšak s citem si troufají k přesvěd-
čivé vnitřní přestavbě. Vztah starého 
a nového je vyvážený. Nový objekt 
má šanci stát se skutečným srdcem 
parkové části města. Lidé mohou žít 
v aktivním vztahu uvnitř i vně bu-

dovy. Vstupní část je kultivovaně ote-
vřená v nárožní pozici do Mánesovy 
ulice a propojuje tak objekt se stá-
vající strukturou města,“ zhodnotila 
vítězný návrh porota, které předsedal 
známý český architekt David Vávra.

Architekti Pavel Fajfr a Petr 
Šuman z vítězného studia Boele 
přistoupili ke konverzi objektu s po-
korou k původním architektonickým 
kvalitám a do ikonického prostoru 
vysoké plavecké haly s výhledy na 
přilehlý park i centrum Chomutova 
vetkli lehkou dřevěnou vestavbu, 
která podle jejich slov dodá prostoru 
novou nezaměnitelnou atmosféru.

Záměrem města není prostý 

přesun knihovny, ale vytvoření mul-
tifunkčního kulturně vzdělávacího 
a komunitního prostoru pro širokou 
veřejnost. Ve vítězném návrhu proto 
nechybí kulturní a přednáškové sály, 
prezentační místnosti, dětská herna, 
teen zóna, výtvarné ateliéry, učebny, 
dílny nebo nahrávací studio. Ve 
vstupní části je plánovaná kavárna 
a knihkupectví.

O architektonické soutěži na pře-
měnu budovy bývalých městských 
lázní rozhodlo chomutovské zastu-
pitelstvo v červnu 2022 na základě 
vypracované studie proveditelnosti, 
která prověřovala stavebně-technické, 
provozní a programové možnosti 
roky uzavřeného a chátrajícího ob-
jektu v centru města.

Na únorovém jednání vzala rada 
města výsledky architektonické sou-
těže na vědomí a zahájila jednací 
řízení s autory vítězného návrhu 
o dalším postupu, tedy o podmínkách 
dalšího stupně projektové přípravy. 
Kompletní projektovou dokumentaci 
by město chtělo mít zhruba v polo-
vině roku 2024. Po následném tendru 

na zhotovitele by realizace stavby 
mohla odstartovat na začátku roku 
2025 s termínem dokončení zhruba 
ve druhé polovině následujícího roku.

STÁVAJÍCÍ HODNOTY, 
MODERNÍ FUNKCE

Velmi detailně přiblížila bu-
doucí možný vzhled nového centra 
prezentace architektů s detailním 
hodnocením poroty, která je i s dal-
šími podrobnostmi architektonické 
soutěže k nahlédnutí na stránkách 
www.chomutovskelazne.cz. Cílem 
vítězného návrhu je zachovat kva-
litu původní funkcionalistické ar-
chitektury městských lázní, citlivě 
doplnit současné architektonické 
prvky, otevřít budovu široké veřej-
nosti a také znovu využít v maxi-
mální možné míře konstrukce a ma-
teriály z původní stavby.

Přeměna chátrajících lázní 
v nové kulturně vzdělávací 
centrum je zas o kousek blíž  
Architektonickou soutěž vyhrálo studio působící 
v Praze a Londýně

Výsledky architektonické soutě-
že včetně všech hodnocených 
návrhů jsou k nalezení na webu 
www.chomutovskelazne.cz
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Autoři ponechali v návrhu hod-
noty stávající stavby bývalých lázní, 
s velkým citem si troufli přeměnit ji 
v nové multifunkční centrum s měst-
skou knihovnou. Vztah starého a no-
vého je v návrhu vyvážený, stavba je 
začleněna do dnešního i uvažovaného 
budoucího parku s citem a respektem, 
bez zbytečných ambicí měnit terén 
v okolí. Za pozitivum návrhu lze po-
važovat, že z exteriéru je dobře čitelná 
původní bazénová hala. Nově a kulti-
vovaně je navrženo opláštění předsa-
zenou fasádou. Objekt centra má šanci 
stát se skutečným srdcem parkové 
části města, lidé budou moci žít v ak-
tivním vztahu uvnitř i vně budovy.

Vstupní část je kultivovaně ote-
vřena, propojuje objekt se stávající 
strukturou města. Nástup do budovy 
je velkorysý a dobře čitelný. U vstupu 
je logicky umístěno knihkupectví, 
kavárna, vstupní lobby. Z druhé, 
severozápadní strany, je počítáno se 
snížením terénu tak, aby bylo možné 
zapojit původní městský park do 
života s knihovnou. Přechod k foyer 
sálu a ke sportovištím je plynulý. 
Snížený technický suterén dobře vyu-
žije prostory pro uskladnění.

KNIHOVNA V DŘEVĚNÉ 
VESTAVBĚ

V hlavní vnitřní hale je navržena 
účelná vestavba knihovny ve více 
podlažích, což dobře využívá výšku 
budovy a člení prostor. Vestavba by 
měla být převážně ze dřeva. Hala pů-
sobí dostatečně intimně pro individu-
ální studium, četbu, přesto nepůsobí 
stísněně. Studující se budou cítit lépe 
než v otevřené hale s potenciálně pro-
blematickou akustikou.

Zajímavým způsobem je pojato 
využití bývalých tribun jako dalších 
prostor knihovny. Modulový systém 
knihovny o rozloze tři krát tři metry 
bude možné variabilně proměňovat. 

Hlavní část knihovny, tedy prostory 
s velkými nároky na denní světlo, jsou 
vloženy do místa původní prosvětlené 
bazénové haly a naplno tak využí-
vají velkorysost tohoto prostranství. 
Původní dno bazénu bude odstraněno 
a nahrazeno vodorovnou deskou, na 
které bude stát dvoupatrová vestavba. 
Ta se bude dotýkat hran bazénu jen 
lokálně. Patra se budou mírně promě-
ňovat a budou doplněna otvory, pod 
kterými o patro níže budou prostory 
ke čtení, studiu nebo práci.

Vestavba je také propojená 
s úrovní tribuny, kde se budou nachá-
zet další prostory knihovny. Tribuny 
budou zjednodušeny a jejich každý 

druhý schod bude rozšířen, aby se 
vytvořil dostatečně široký koridor pro 
knihy i sezení.

VZHLED BUDOVY BEZ 
VÝRAZNÝCH ZMĚN

Objem budovy zůstává bez výraz-
ných změn, čímž se šetří jak veřejné 
prostředky, tak i životní prostředí. 
Dojde k očištění skeletové železobe-
tonové konstrukce a za pomoci lokál-
ních stavebních zásahů se v budově 
otevřou impozantní vstupní prostory, 
jak ze strany centra města, tak z měst-
ského parku.

Zrekonstruované prosklené fa-
sády podpoří komunitní fungování 
objektu, nové vstupy otevřou interiér 
do veřejného prostoru a pomohou se 
začleněním knihovny do struktury 
městského centra.

Hlavní vstup do objektu je řešen 
z jihozápadního nároží, tedy z nejvíce 
exponovaného bodu budovy. Tím se 
posiluje zapojení budovy do struk-
tury městského centra. Vedlejší vstup 
je podobně jako u původní budovy 
orientován směrem na sever, tedy do 
parku.

Místo dlouhé rampy podél fasády 
objektu je navrženo dvoupatrové 

lobby s bezbariérovým vstupem. 
V knihovně směrem na jih i ve spole-
čenské části provozu směrem na se-
ver zůstanou v nejvyšší možné míře 
zachované velké prosklené plochy.

Předprostor budovy z Mánesovy 
ulice je řešen převážně zpevněnými 
plochami městského charakteru. 
Navržené řešení v maximální možné 
míře respektuje stávající vzrostlé 
stromy. Vstup do objektu je oproti 
ulici lehce zapuštěn, z toho důvodu 
tam architekti navrhli takzvané po-
bytové schody či tribuny propoju-
jící tyto výškové úrovně. Kromě 
vstupních prostor je tam navržena 
chráněná kolárna s možností dobíjení 
elektrokol a elektrokoloběžek a ven-
kovní zahrádka kavárny.

U hlavního vstupu je ponechána 
velká travnatá plocha bez stromů 
sloužící jako louka pro různé akti-
vity. Z tohoto pobytového trávníku 
na jih od budovy lze nahlížet přímo 
do nově zřízené knihovny s prů-

hledy na dřevěné konstrukce a re-
gály, které ji utvářejí.

Severozápadní strana objektu je 
v přímém kontaktu s parkem, návrh 
zpevněných ploch se napojuje na 
již fungující rozvržení parkových 
cest a do blízkosti severního vstupu 
bude umístěn venkovní amfiteátr, 
který lze využít nejen pro rozší-
ření programu budovy, ale také pro 
blízké městské divadlo či jiné akce.

Doplňující provozy pro spo-
lečenské aktivity budou u západ-
ního foyer, vždy ve všech patrech 
budovy. Nejníže je navržena tělo-
cvična, na úrovni vstupu je navr-
žen velký společenský sál, o patro 
výše je sociální zázemí, místo pro 
kavárnu, dětský koutek a prostory 
pro jednání, které volně přechází 
i do druhé části budovy na ochozu 
hlavního lobby. V třetím patře se 
chystají vzdělávací a kreativní 
učebny, technické dílny, zkušebny 
a podobně.

AUTOŘI SI JSOU DOBŘE VĚDOMI HODNOTY 
STÁVAJÍCÍ STAVBY BÝVALÝCH MĚSTSKÝCH LÁZNÍ, 
AVŠAK S CITEM SI TROUFAJÍ K PŘESVĚDČIVÉ 
VNITŘNÍ PŘESTAVBĚ. 

Akad. arch. David Vávra – architekt, herec a spisovatel
Ing. arch. Ondřej Beneš, Ph.D. – architekt a pedagog na ČVUT
Ing. arch. Tomáš Jiránek – krajinářský architekt
RNDr. Tomáš Řehák – předseda sdružení knihoven ČR a ředitel 
Městské knihovny v Praze
Ing. arch. Václav Aulický – architekt a vysokoškolský profesor

SLOŽENÍ ODBORNÉ POROTY

Společenská část budovy a především nové vícepatrové foyer bude 
nejvíce inspirováno interiéry původní funkcionalistické budovy. V této 
části budovy budou umístěna umělecká díla – mozaiky, plastiky a ob-
razy jako připomínka původních lázní. Pro celou budovu bude navržen 
nový informační systém založený na grafice originálních lázeňských 
piktogramů.

DUCH LÁZNÍ I V MALIČKOSTECH
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Mýtus: Proč budovat novou 
knihovnu? Lidé dnes už do kniho-
ven nechodí.

Fakt: Z budovy bývalých lázní 
se nestane pouze knihovna, ale 
multifunkční kulturně vzdělávací 
centrum, které lidem nabídne 
pestrou škálu různorodých aktivit. 
Kromě nové knihovny, která bude 
tvořit srdce celého objektu, zde 
návštěvníci najdou kulturní sály 
různých velikostí, prezentační míst-
nosti, učebny, nahrávací studio, 
dětské herny, teen zónu, ale třeba 
i tělocvičny, kavárnu nebo knihku-
pectví. Ve stávajících prostorách už 
Chomutovská knihovna vyčerpala 
veškerou prostorovou kapacitu 
a není možné, aby se dále rozvíjela 
a držela krok s moderními trendy.

Mýtus: Proč o takto velkém 
projektu rozhodlo pár jednotlivců 
v kanceláři u stolu?

Fakt: O vyhlášení architektonické 
soutěže na přeměnu v kulturně 
vzdělávací centrum rozhodlo 
většinou svých hlasů zastupitelstvo 
města v roce 2022. Impulsem k ta-
kovému rozhodnutí byly mimo jiné 
i závěry pracovní skupiny složené 
ze zástupců všech politických stran 
a hnutí v zastupitelstvu a dalších 
aktérů. Skupina se zabývala studií 
proveditelnosti, kterou pro město 
zpracovávala nezávislá společnost. 
O takto zásadních projektech nikdy 
nerozhodují jednotlivci.

Mýtus: Provoz knihovny v nových 
prostorách bude příliš drahý, 
knihovna na to nebude mít.

Fakt: Už při plánování rekonstruk-
ce budovy se počítá s tím, aby 
následný provoz byl udržitelný. 
Budova bude dobře a funkčně 
zateplená, využívat se budou 
moderní technologie, například 
fotovoltaika a další systémy, které 
pomohou zajistit energeticky 
udržitelný provoz.

Mýtus: Když se Chomutovská 
knihovna přestěhuje do lázní, 
její prostory v jezuitském areálu 
budou prázdné a budou chátrat.

Fakt: Historický komplex, v němž 
Chomutovská knihovna sídlí, nut-
ně vyžaduje rozsáhlou vnitřní re-
konstrukci rozvodů vody, elektřiny, 
datové infrastruktury a podobně, 
která by měla proběhnout v ná-
sledujících letech. Bude vhodnější 
budovu v klidu opravit prázdnou, 
než riskovat významné omezení 
provozu knihovny na delší období. 
Po rekonstrukci určitě prázdná 
nezůstane. Jako nejvhodnější 
se ukazuje rozšíření oblastního 
muzea, které nyní sídlí ve vedlejší 
budově jezuitského areálu a má 
velký zájem o rozšíření svých 
expozic a nabídky pro návštěvníky. 
Uvažovaná je také možnost, že 
by část budovy využila základní 
umělecká škola.

Mýtus: Bylo by lepší znovu otevřít 
v lázních plavecký bazén.

Fakt: To bylo naposledy možné 
před vybudováním Aquasvěta 
na Zadních Vinohradech. Město 
naší velikosti nemůže každý rok 
vynakládat prostředky na provoz 

dvou bazénových komplexů. Navíc 
by oprava budovy zpět na lázně 
stála stamiliony korun, které by 
město muselo celé zaplatit takřka 
výhradně ze svého rozpočtu. Na 
rozdíl od kulturně vzdělávacího 
prostoru totiž na vybudování 
bazénů nejsou vypsány ani plá-
novány žádné dotační tituly. Proti 
hovoří také blízká konkurence 
bazénů v nedalekém Mostě nebo 
německém Marienbergu.

Mýtus: Bylo by lepší lázně zbourat, 
stejně jsou ošklivé.

Fakt: Přední čeští architekti se 
shodli na tom, že budova chomu-
tovských lázní má ve své podobě 
architektonickou hodnotu, kterou 
citlivá rekonstrukce zachová 
a časem ji znásobí. Je to významná 
brutalistní stavba, k Chomutovu 
neodmyslitelně patří. Odborníci 
se shodují, že je škoda takové bu-
dovy bourat, protože v sobě mají 
velký potenciál. Navíc budou i po 
rekonstrukci zachovány některé 
významné interiérové dekorační 
prvky.

Mýtus: Město nemá finance na tak 
nákladnou rekonstrukci, bude se 
muset zadlužit.

Fakt: Město Chomutov dlouho-
době dobře hospodaří a daří se 
mu každoročně zajišťovat úspory 
na svůj budoucí rozvoj. Na rekon-
strukci chátrajících lázní má měs-
to naspořené prostředky. Přesto 
se významnou měrou chce opřít 
o dotační podporu z evropských 
i národních zdrojů. Určitě nehrozí, 

že by se Chomutov kvůli tomuto 
projektu musel výrazně zadlužit.

Mýtus: Je zbytečné rekonstruovat 
budovu lázní, když se nachází 
v nehezkém okolí starého parku 
a opuštěného stadionu.

Fakt: Rekonstrukce lázní zapadá 
do koncepčního rozvoje areálu 
městského parku. Ten by měl 
také projít celkovou revitalizací. 
Bude upravena zeleň, vznikne 
nový obytný komplex, odpočin-
kové i sportovní zóny a mnoho 
dalšího. Naopak je tedy potřeba 
dát chátrající budovu dohromady. 
Více o revitalizaci parku najdete 
na www.chomutovskypark.cz.

Mýtus: Bylo zbytečné vypisovat 
architektonickou soutěž. Lidé, 
kteří tu nežijí, nemohou vědět, co 
je pro město dobré.

Fakt: Pokud chceme město 
skutečně posouvat, musíme ho 
otevřít špičkovým odborníkům. 
Otevřená architektonická soutěž 
je obecně považována za nej-
lepší nástroj k nalezení skutečně 
hodnotného řešení. V případě 
chátrající budovy lázní navíc ar-
chitektonické soutěži předcházela 
podrobná studie proveditelnosti, 
která ověřovala všechny faktory 
případné konverze objektu. Zapo-
jení odborníků z různých oblastí 
přineslo mnoho pohledů nejen na 
budovu, ale i na celý urbanistický 
a společenský kontext. A to bez 
toho, aby byli zatížení často emo-
cionálně zkresleným pohledem 
místních lidí.

Proč z lázní nemohou znovu být lázně? Potřebuje 
knihovna nové prostory? Zadluží se město 
kvůli nákladné rekonstrukci? Tyto a mnoho 
dalších otázek si nyní Chomutované pokládají, 
stejně jako si je v několika posledních letech 
pokládali představitelé města. Ve spolupráci 
s odborníky z různých oblastí hledali odpovědi, 
možnosti, zkrátka nejlepší řešení, které by deset 
let chátrající budově dalo naději na nový život. 
Vyvracíme mýty, přinášíme fakta.

PŘEMĚNA LÁZNÍ 
PŘEMĚNA LÁZNÍ 

V MULTIFUNKČNÍ CENTRUM 

V MULTIFUNKČNÍ CENTRUM 

S KNIHOVNOU
S KNIHOVNOU

MÝTY A FAKTA
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Stáž v šermířské akademii ve fran-
couzském Orléans byl váš nápad? 
Co bylo impulsem?

Impulsem bylo malé tréninkové 
zázemí v ČR. Není zde ani příliš velká 
možnost sparingu šavle. V holkách je 
až téměř mizivá. Bylo nám jasné, že 
abych byla konkurenceschopná vůči 
světové špičce, musím se dostat do 
zahraničí s rozvinutým tréninkovým 
systémem. Mému taťkovi se podařilo 
vyjednat nejprestižnější akademii 
ve Francii, kde je šerm národním 
sportem.
Co jste od stáže očekávala?

Rozhodně jsem čekala velký 
přínos ohledně znalostí a zlepšení 
dovedností v šermu. Tím myslím 
rozšíření taktiky, zlepšení techniky 
a samozřejmě i zlepšení výsledků 
v zápasech. Doufala jsem i v jiné be-
nefity. Potkávám spoustu nových lidí, 
žiji v jiné kultuře. A protože tréninky 
probíhají převážně ve francouzštině, 
musela jsem se začít učit i nový jazyk, 
který tu můžu pilovat každý den.
Jak jste ve Francii byla přijata?

Tohoto jsem se upřímně dost bála. 
Bylo to pro mě zásadní. Ale ve skuteč-
nosti mě až samotnou překvapilo, jak 
dobře mě ostatní mezi sebe vzali. Už 
na prvních trénincích jsem se začala 
bavit s holkami. Nyní jsme dobrými 
kamarádkami a mám okolo sebe 
skvělý tým.
I když jste zvyklá být mimo do-
mov a cestovat po světě, tohle je 
„jiná káva“. Byly začátky těžké 
psychicky?

Velmi těžké. Do Francie jsem 
naštěstí jela i s přítelem, který také 
šermuje, to mi hodně pomáhalo. 
Každopádně jsme najednou na vše 

byli úplně sami. Zvykat si na dva ná-
ročné tréninky denně a starat se ještě 
o vše potřebné nebylo pro mě vůbec 
snadné. Taťka říká, že to pro nás byl 
„náraz do zdi“, a já myslím, že má 
pravdu. Klub nám kromě tréninků nic 
neposkytuje, vše si musíme obstarat 
sami. Vědomí toho, že nemůžete sed-
nou kdykoliv na vlak a jet třeba na 
víkend domů, bylo těžké. Každopádně 
teď je to už mnohem lepší.

V čem je příprava ve Francii jiná? 
V čem je jiné francouzské pojetí 
šermu šavlí?

Ve Francii má šerm šavlí mno-
hem delší tradicí než u nás. Chápání 
šermu je tu na daleko vyšší úrovni. 
Mimo to je tu větší možnost kvalitního 
sparingu. Jen v klubu je okolo třiceti 
šermířů v naší tréninkové skupině. 
Se všemi si dokážu velmi dobře za-
šermovat a vždy mi to něco přinese. 
I samotná mentalita šermířů je tu jiná. 
Všichni berou tréninky vážně, chtějí 
vyhrávat a být šampiony. Mají tu 
vysoké sebevědomí a hodně si věří. 
V takovém prostředí se hned dá více 
zlepšovat.
Daří se vám plnit představy 
trenérů?

Myslím, že ano. S trenérem se sna-
žíme tuhle sezónu soustředit převážně 
na správné pochopení taktiky, vypi-
lování techniky a vlastně skloubení 
těchto částí dohromady. Na závodech 
jsem začala používat akce, které jsem 
se tu nově naučila nebo je z dřívější 

doby pozměnila. Samozřejmě nechybí 
ani kondiční tréninky.
Jak velkou překážkou je francouz-
ština? Jak jste ji uměla při příjezdu 
a jak nyní?

Francouzsky jsem neuměla ani 
slovo, takže překážka to byla poměrně 
velká. Trenér sice mluví anglicky, ale 
ve francouzštině probíhají tréninky, 
takže bylo jasné, že se ji musím začít 
učit velmi rychle. Od začátku čer-

vence jsem začala mít tedy i doučo-
vání jazyka. Francouzština pro mě 
jednoduchá není, ale baví mě a pokrok 
také vidím. Na trénincích se už do-
kážu domluvit na tom, s kým půjdu 
šermovat, kolik je skóre a tak dále. 
Rozhodně bych v ní chtěla v dalších 
letech pokračovat.
Jak se vám daří vrcholnou spor-
tovní přípravu kombinovat se 
studiem na chomutovském gym-
náziu? Stíháte se učit na blížící se 
maturitu?

Na gymnáziu mi vedení i učitelé 
vycházejí hodně vstříc, za což jsem 
jim moc vděčná. Je poměrně náročné 
to skloubit, ale zvládnout to mu-
sím. Věřím, že se na maturitu stihnu 
připravit.
Jak často se dostanete do Chomu
tova? Vím, že na maturitním plese 
jste byla.

Moc často bohužel ne. Je to jedna 
z věcí, které mě mrzí, protože nemůžu 
tak často vídat rodinu a přátele. Celkově 
mi chybí česká kultura. Každopádně od 

půlky srpna, co bydlím ve Francii, jsem 
se dostala domů třikrát. Snažila jsem 
naplánovat co nejvíce věcí, které jsem 
musela stihnout, na období maturit-
ního plesu. Myslím tím různá zdravotní 
vyšetření, ve škole testy a tak dále. Ples 
jsem si velmi užila. Už od začátku stu-
dia na gymnáziu jsem se na něj těšila, 
ale někde vzadu v hlavě jsem pořád 
měla myšlenku, že to možná nevyjde 
kvůli nějakým závodům. Když jsem na 
začátku sezóny zjistila, že tento víkend 
mám volno, bylo vše jasné. Ples byl pro 
mě nezapomenutelným a s mojí třídou 
jsem si ho moc užila.
Posouvá vás stáž? Jak se to proje-
vuje na soutěžích?

Určitě ano. Ještě se mi tuhle se-
zónu nepodařilo dostat tak vysoko, jak 
bych si přála. Ale posun cítím velký. 
V základních skupinách jsem schopná 
vyhrávat i většinu zápasu, dokážu se 
poprat i s velmi dobrými šermířkami. 
Trenér mé zápasy sleduje a říká, že 
pokrok vidí velký. Myslí si, že je to na 
dobré cestě. Jenom to chce ještě ně-
jaký čas, jako každý proces.
Teď vás asi čeká vrchol sezony, že?

Ano, zrovna teď začíná mistrovství 
Evropy v Tallinu. Po něm se vrátím do 
Orléans a budeme pokračovat v pří-
pravě na mistrovství světa, které se bude 
konat v Plovdivu na začátku dubna.
Stáž ve Francii je důkazem, že to se 
šermem šavlí myslíte vážně. Je va-
ším cílem olympiáda?

Se šermem to určitě vážně myslím. 
Tenhle sport mě baví a každý pokrok 
mi dává radost. Zatím se snažím mí-
řit vysoko a olympiáda visí nejvýš. 
Abych se na ni dostala, musí se mi po-
dařit v příští sezóně vyhrát evropskou 
olympijskou kvalifikaci. Tak uvidíme.

Jak jsme informovali v minulém čísle, Karolína Bechyňová, odchovankyně chomutovského Domečku a 
největší naděje českého ženského šermu šavlí, od léta sbírá zkušenosti ve Francii. Očekává, že ji posunou v její 
sportovní kariéře, a doufá, že jí pomůžou dostat se na vysněnou olympiádu.

Karolína Bechyňová:

Byl to náraz  
do zdi 

TRENÉR MÉ ZÁPASY SLEDUJE A ŘÍKÁ, ŽE POKROK 
VIDÍ VELKÝ. MYSLÍ SI, ŽE JE TO NA DOBRÉ CESTĚ. 
JENOM TO CHCE JEŠTĚ NĚJAKÝ ČAS.
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Vymáhání pojistného za povinné ručení 
po ekologické likvidaci vozidla

Co dělat, když ztratíte sami sebe? Ohlédněte 
se a hledejte, co vás naplňovalo

Dne 20. 3. 2022 jsem ekologickou 
likvidací nechala zrušit vozidlo. 
Pojistné na povinné ručení jsem 
měla zaplacené do 10. 5. 2022. 
Vozidlo jsem odhlásila z regis-
tru silničních vozidel 12. 6. 2022. 
Pojišťovna po mně vymáhá po-
jistné od 11. 5. do 30. 6. 2022. Mají 
na to právo, když bylo vozidlo eko-
logicky zlikvidováno 20. 3. 2022?

Dle zákona o pojištění odpověd-
nosti z provozu vozidla musí být 
v případě vozidla zapsaného v regis-
tru silničních vozidel povinnost po-
jištění odpovědnosti (povinnost mít 

sjednané tzv. povinné ručení) spl-
něna po celou dobu, kdy je vozidlo 
zapsáno v registru silničních vozidel, 
s výjimkou doby, kdy je v registru 
silničních vozidel zapsáno jako za-
niklé. Z tohoto vyplývá, že povinné 
ručení zaniká v případě zániku vo-
zidla, jež podléhá registraci vozidel, 
dnem zápisu jeho zániku v registru 
silničních vozidel. Vlastník silnič-
ního vozidla je povinen požádat 
o zápis zániku silničního vozidla 
nejpozději do 10 dnů ode dne, kdy 
došlo k rozhodné skutečnosti.

Toto pravidlo má výjimku, a to 

situaci, kdy vlastník vozidla nemohl 
z důvodů nezávislých na jeho vůli 
podat žádost o zápis zániku vozidla 
v registru silničních vozidel a jest-
liže tak učinil bezodkladně poté, co 
tyto překážky pominuly. V takovém 
případě je dnem zániku tzv. povin-
ného ručení den, kdy nastala ne-
vratná změna znemožňující provoz 
vozidla. Touto výjimkou můžeme 
definovat například zranění vlastníka 
vozidla po autonehodě, při které do-
šlo k zániku vozidla. 

Co se týče úhrady tzv. povinného 
ručení v případě jeho zániku, platí, 

že: „Zanikne-li pojištění odpověd-
nosti před uplynutím doby, na kterou 
bylo pojištění sjednáno, má pojistitel 
právo na pojistné do konce kalen-
dářního měsíce, ve kterém pojištění 
odpovědnosti zaniklo. Zbývající část 
zaplaceného pojistného je pojistitel 
povinen vrátit…“

Ve vašem případě je tedy zřejmé, 
že pojišťovna vymáhá opráv-
něně neuhrazené pojistné do 30. 6. 
2022 a vám vznikla povinnost toto 
pojistné zaplatit. 

Marcela Rajsiglová, DiS.
Sociální poradna Kamenná

Zjistil jsem, že se vůbec necítím. 
Nemám žádné emoce. Jako bych 
byl uvnitř úplně mrtvý. O svém 
zdraví ani nemluvím. Co se se 
mnou děje? Radek, 48 let

Vnímám vaše pocity správně 
jako kdybyste ztratil sám sebe? 
Výborně, jste na dobré cestě. Všiml 
jste si toho, přiznal jste si, že je 
něco v nepořádku, a chcete s tím 
něco dělat. Můžete začít oslavovat, 
protože právě tímto jste vykročil 
na cestu do nového života. Čím dál 
více se setkávám s lidmi, kteří trpí 
podobným stavem.

Velice pravděpodobně již něja-
kou dobu přizpůsobujete svůj život 

vnějším okolnostem a přestal jste 
vnímat své potřeby. Celý život, a to 
již od narození, nás naše rodina, 
okolí, škola, zaměstnavatel a další 
učí – co máme dělat, kdy a jak to 
máme dělat, jak se máme rozhodo-
vat, čemu máme věřit a co všechno 
musíme. Bohužel se přitom nikdo 
neptá nás samotných, jak to vlastně 
vnímáme my. Jako kdyby nám naše 
okolí připravilo program bez ohledu 
na to, kým jsme. Bohužel nás zatím 
nikdo nenaučil, že si můžeme dovo-
lit žít svůj život jinak. Můžeme se 
rozhodovat podle svého. Můžeme 
říct ne a není to špatně. Můžeme si 
dovolit dělat chyby, protože je to 

přirozené a je to ta nejlepší cesta 
učení. Můžeme si udělat čas jen 
pro sebe, když potřebujeme do-
bít baterky (a nejen tehdy). Že to 
vlastně všechno můžeme mít úplně 
jinak s ohledem nejen na ostatní, 
ale v první řadě na sebe. A může to 
fungovat ještě lépe a s větší životní 
energií.

Pokud jste tedy ztratil sám sebe, 
ohlédněte se zpět svým životem až 
k narození a všimněte si – co vás 
v životě naplňovalo? Co vás dě-
lalo šťastným? Co děláte skutečně 
rád a hodně to pro vás znamená? 
Když děláte to, co máte rád, jaký 
to má vliv na vás samotného? Na 

vaše vztahy? Na vaše okolí? Až to 
zjistíte, zeptejte se sám sebe – co 
se stane, když si udělám čas na 
to, co mě dělá šťastným, a začnu 
se tomu znovu věnovat? K tomu, 
abyste si uchoval plnou životní 
energii, potřebujete vyvážený život. 
To znamená nejen aktivní pracovní 
čas, ale také dostatečný spánek, 
fyzickou aktivitu, prosté bytí a po-
zorování přítomnosti, relaxaci, 
hraní a tvoření, potkávání se nejen 
s lidmi, ale i zvířaty a kontakt s pří-
rodou. Vezměte si inspiraci z dětí 
a dovolte si začít si znovu hrát. 

Zdeňka Valentová
kaučka, www.waytosolution.cz

Spolupráci obou partnerů vyžaduje 
výchova nevlastního dítěte
Společně s partnerkou máme 
ročního syna. Partnerka má ale 
z předchozího vztahu desetile-
tou dceru. Žijeme spolu už 6 let 
a naše soužití bylo od samého 
počátku bouřlivé. Již po čtyřech 
měsících začaly první hádky. 
Bohužel situace se pořád zhor-
šuje. Předmětem častých sporů je 
výchova dcery partnerky. Na kaž-
dou moji poznámku vůči dceři 
reaguje partnerka negativně 
a nikdy mě nepodpoří. Dcera cítí 
podporu maminky a vůbec mě 
nerespektuje. Snažím se dceru 
vychovávat jako vlastní, mám ji 
rád, ale vždy se to mine účinkem. 

Dochází mi trpělivost a uvažuji 
o odchodu. Je nějaká naděje, že 
by se to mohlo zlepšit?

Situace, kterou popisujete, je 
dost častá v rodinách, kde jsou vy-
ženěné děti. Mnoho rodičů, kteří 
po rozvodu zůstanou sami, touží po 
dalším partnerském vztahu, po nové 
rodině. Nově vznikající rodiny musí 
ale čelit specifickým problémům, 
které by se měly řešit od samého za-
čátku soužití. Obávám se, že jste to 
oba trochu podcenili. Nepíšete, jak 
dlouho partnerka s dcerou bydlely 
sami, určitě měly své rituály, zvyky, 
pravidla. A do toho jste vstoupil 
vy a vše se změnilo… Mohlo se 

stát, že maminka chránila své dítě 
a měla pocit, že vaše výchovné me-
tody jsou tvrdé. Pro dceru jste byl 
„vetřelec“, který ji připravil o ma-
minku, její lásku, pozornost atd. 
Při soužití vaší rodiny by mělo být 
cílem dospělých nastavení určitých 
pravidel. Tak, aby dcera nežárlila 
a maminka neměla pocit, že nere-
spektujete její výchovu. Maminka 
by měla dceři pomoci přijmout vás 
do rodiny, a to tak, že by vás měla 
podporovat v předem domluveném 
výchovném postupu. V podobných 
případech je důležité se domluvit 
a dodržovat jednotnou výchovu. 
Realizace však bývá složitá a ve va-

šem případě mám pocit, že i trochu 
„zanedbaná“. Jako první krok bych 
doporučovala dohodnout se na zá-
kladních pravidlech fungování do-
mácnosti. Kdo co udělá, kdo za co 
zodpovídá, kdo bude koho kde vy-
zvedávat. A kdo bude koho poslou-
chat. Snažte se být optimistický, 
ale realistický. A buďte připraven 
hasit mnoho konfliktů. Neházejte 
flintu do žita, nevzdávejte to, určitě 
společně najdete nějaké řešení. 
A kdyby ne, obraťte se na nás, po-
radíme, pomůžeme. 

PhDr. Irina Malinová
Manželská a rodinná terapeutka

www.curzu.cz 
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V KARLOVARSKÉ ULICI SE  
UŽ CHODÍ POHODLNĚ
Před koncem roku byl na podnět občanů a Technických služeb 
města Chomutova obnoven chodník v Karlovarské ulici včetně 
sjezdů k nemovitostem. Stávající asfaltový povrch vykazoval 
veliké deformace, takže byl kompletně odstraněn. Zpevněný 
podklad byl vyrovnán, vyspraven a byla položena nová vrstva 
živice v tloušťce 50 milimetrů.

LEDKY PŘINÁŠEJÍ ÚSPORU, NYNÍ 
V PŘEMYSLOVĚ ULICI
V ulicích, kde jsou stávající relativně nové bezpaticové stožáry, 
město z důvodu energetické náročnosti mění stávající sodíková 
světla za LED světla, která mají až čtyřikrát nižší spotřebu elektrické 
energie. Samotná výměna je velice rychlá. V tuto chvíli se dokončuje 
modernizace ulice Přemyslova od gymnázia k Maroldově ulici. Celkem 
se jedná o 16 svítidel s celkovou úsporou 0,96 kW.

ČÁST CHODNÍKU  
V JIRÁSKOVĚ ULICI JE NOVÁ

Pro snazší zimní údržbu a pohodlí chodců nechalo město opravit 
část chodníku v Jiráskově ulici. Původní chodník byl vlivem času 

velmi popraskaný a plný hrbolů, proto jeho povrch musel být 
zlikvidován. Stavební firma podklad vyspravila a položila na 

něj pěticentimetrovou vrstvu živice. Práce probíhaly na konci 
loňského roku.
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Pěvecký sbor Aurum oslavil deset 
let svého působení koncertem

Dan Bárta bude 
zpívat v divadle

Nominujte osobnost na cenu 
Jiřího Popela z Lobkovic

Chomutovský pěvecký sbor Aurum 
oslavil desetileté výročí svého půso-
bení slavnostním koncertem v galerii 
Lurago. Návštěvnost byla obrovská, 
výstavní síň byla zcela zaplněná sedí-
cími i stojícími hosty. „Náš sbor má 
v současnosti osmadvacet členů, z toho 
šest působí ve sboru od jeho vzniku. 
Tito členové v rámci desetiletého 
výročí dostali ocenění,“ uvedla místo-
předsedkyně sboru Andrea Jiříková.

Sbor je velmi aktivní a kromě 
Chomutova vystupuje na mnoha dalších 
místech po republice, zpíval také v za-
hraničí, například ve Francii nebo ve 
Španělsku. Nahrál i své CD. „V reperto-
áru máme zhruba sto dvacet skladeb od 
renesance až po současnost. Zajímavostí 
je, že zpíváme v mnoha jazycích, napří-
klad v latině, hebrejštině, katalánštině, 
francouzštině a mnoha dalších. Všechny 
písně se musíme naučit zpaměti, aby-

chom pohled vždy upřeli na sbormist-
ryni a soustředili se na její vedení,“ po-
psala členka sboru Michaela Hronová.

Slavnostní koncert doprovázel 
zmiňovaný slavnostní akt předání 

ocenění zakládajícím členům sboru, 
galerie však byla zaplněna i výsta-
vou fotografií z různých vystoupení 
a k nahlédnutí byla i kronika psaná 
od prvního dne, kdy se sbor sešel. 

Nyní zkouší jednou v týdnu a vy-
stupuje zhruba jednou do měsíce. 
Chomutované ho mohou slyšet pře-
devším při adventních koncertech, ale 
i při mnoha dalších městských akcích. 

Nezaměnitelný hlas s vynikající 
technikou zpěvu, prvotřídní hudebníci 
a písně vzlétající nad tuzemský stan-
dard populární hudby. Dan Bárta a sku-
pina Illustratosphere okouzluje poslu-
chače napříč generacemi i hudebními 
žánry již více než dvacet let a v dubnu 
potěší i chomutovské publikum. 

Dan Bárta se zapsal v devade-
sátých letech do širokého pově-

domí s kapelou Alice a účinko-
váním v muzikálu Jesus Christ 
Superstar. Stal se také neodmy-
slitelnou součástí kapely J.A.R. 
V roce 2000 překvapil fanoušky 
s vlastní skupinou Illustratosphere. 
Ta se představí 25. dubna od 19 ho-
din v městském divadle v rámci 
tour 2023, které bude věnováno 
skladbám z prvních dvou alb.

Chomutov chystá již 19. ročník 
tradičního udílení Ceny Jiřího Popela 
z Lobkovic. Letošní nominace vý-
znamných jmen, která se podílela na 
přínosu v nejrůznějších oblastech ve-
řejného života v Chomutově, mohou 
lidé zasílat do 30. dubna.

Cena Jiřího Popela z Lobkovic 
je pojmenovaná po nejznámější 
chomutovské historické osobnosti 
Království českého, významném 
českém šlechtici a především dří-
vějším majiteli města Chomutova. 
Tato cena se předává již od roku 
2005 a o jejím udělení rozhoduje 
rada města. „Je určena pro žijící či 
nežijící osobnost, která se v různých 
oblastech veřejného života zaslou-

žila o šíření dobrého jména města 
nebo svojí činností ovlivnila veřejný 
život ve městě. Osobnosti mohou 
nominovat občané, skupiny občanů 
nebo právnické osoby za přínos 
v různých oblastech, jako je kultura, 
sport, věda, vzdělávání, lékařství, 
architektura, ale i další,“ vysvětlil 
Marek Hrabáč, primátor města.

Své návrhy mohou občané před-
kládat do konce dubna jednak přes on-
line formulář na webových stránkách 
cenajpl.chomutov.cz, nebo je zaslat 
na e-mailovou adresu s.skubova@
chomutov.cz, případně poštou na ad-
resu Statutární město Chomutov, od-
bor vnějších vztahů, Silvie Škubová, 
Zborovská 4602, 430 28 Chomutov.

Chomutov je druhý nejlepší 
v regeneraci památek v kraji

Chomutov uspěl v soutěži 
o nejlepší přípravu a realizaci 
v Programu regenerace městských 
památkových rezervací a měst-
ských památkových zón. Za své 
aktivity a investice realizované 
v minulém roce si v rámci kraje 
odnesl druhé místo a také postup 
do celorepublikového kola.

Město Chomutov představilo 
svou památkovou zónu, v níž se 
v loňském roce rekonstruovaly 
nově objevené malby v kapli 
Božího hrobu. „V roce 2022 pro-
běhlo restaurování kaple Božího 
hrobu u kostela sv. Ignáce, kde 
byly ve spodní vrstvě objeveny 
unikátní malby i s nápisy z polo-
viny 17. století, z první etapy vý-
stavby jezuitského kostela,“ uvedl 
Jaroslav Pachner, architekt města.

Za finanční podpory města 
byly uskutečněny i další rekon-
strukce v městské památkové 
zóně. Byla opravena průčelí 
domů č. p. 8, 9, 10 a 11 na ná-
městí 1. máje. Tam také probí-
haly opravy domů č. p. 7 s pod-
porou evropské dotace a č. p. 
15 soukromých investorů. „Město 
také představilo řadu akcí, které 
popularizují památkovou zónu 
a seznamují s historií Chomutova 
i regionu. Je to například konfe-
rence Comotovia, která probíhá 

nepřetržitě od roku 2002,“ sdělila 
Marie Heřmanová, tisková mluvčí 
města Chomutova. Výše uvedené 
skutečnosti odbornou komisi pře-
svědčily, aby Chomutovu bylo 
uděleno v rámci Ústeckého kraje 
druhé místo, což jej nominovalo 
do celorepublikového kola.

Městská památková zóna 
byla v Chomutově vyhlášena již 
v roce 1992. Jedná se o histo-
rický střed města, který byl ve 
14. století obklopen hradbami. Do 
zóny je zahrnuta i část původního 
Pražského předměstí se špitálním 
kostelem svatého Ducha a bu-
dova okresního soudu a hejtman-
ství z druhé poloviny 19. století. 
Jádro zóny představuje náměstí 
s řadou měšťanských domů s lou-
bím, kostely Nanebevzetí Panny 
Marie, sv. Kateřiny a sv. Ignáce 
a rozsáhlý blok radnice, původně 
zámku a ještě před tím řádové ko-
mendy. Na kostel sv. Ignáce nava-
zuje bývalý jezuitský areál, který 
se do náměstí obrací renesančním 
kostelem, dnes galerie Špejchar. 
V areálu bývalé koleje je umístěna 
Chomutovská knihovna s kultur-
ním a vzdělávacím střediskem, 
dvě galerie. V křídle bývalého 
jezuitského areálu s Hvězdářskou 
věží je umístěno Oblastní mu-
zeum v Chomutově.



kultura lidé Chomutova

lidé Chomutova | 13

IVANA KARKOŠOVÁ
K péči o pleť a vizážistice se dostala před 30 lety, kdy 
spolupracovala s fotografem a líčila mu modelky. To předurčilo 
její kariéru. Pak už byl jen krůček k velké mezinárodní 
kosmetické firmě. Jak říká, byla to ohromná zkušenost 
kvůli školením, která se konala několikrát do měsíce, 
a každoročnímu obhajování pozice kosmetičky a poradkyně. 
Před 13 lety si otevřela vlastní studio. S přibývajícími léty se 
zaměřila na „stárnutí s grácií“, tedy na odbornou pomoc ženám, 
které se přehouply do středního a pozdějšího věku. Více 
informací na www.angelface.cz. 

JAN JANEČEK
S podnikáním začal před dvaceti lety. Za vznikem firmy byla 
zaneprázdněnost řemeslníků, které potřeboval na stavbu 
vlastního domu. Když se jich musel téměř doprošovat, aby jim 
mohl dát práci, byl to impuls. Přestože se původně věnoval 
automobilům, založil si personální agenturu, která zajišťovala 
operátory pro automobilový průmysl a řemeslníky na stavby. 
To mu dalo hodně zkušeností a postupem času se jeho firma 
profilovala do stavební firmy, která se kromě stavbám domů 
na klíč a kompletním rekonstrukcím věnuje také výkopovým 
a zemním pracím a dalším obdobným činnostem. Nyní se 
zaobírá otevřením dalšího oboru, kterým je kontejnerová 
autodoprava. Více informací na telefonu 778 040 482. 
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Vojsko na Chomutovsku 1918–1920

V Chomutově sídlil až do konce 
první světové války 92. pěší pluk. 
Jednotka byla doplňována především 
z německého obyvatelstva chomutov-
ského okresu. Čeští rekruti pochá-
zeli hlavně z místní české menšiny 
a z Lounska. Na konci války se pluk 
podílel na bojových operacích v Itálii, 
kde utrpěl velké ztráty. V posádkovém 
městě Chomutově v té době zůstával 
jen náhradní prapor s doplňovacím 
velitelstvím. Část vojáků se po 28. říjnu 
1918 zapojila do oddílu volkswehru, 
který měl bránit území před česko-
slovenskými jednotkami. Později se 
zúčastnili pokusu o dobytí nádraží 
v Obrnicích a obrany nádraží v Louce 
u Litvínova. Po obsazení Chomutova 
československou armádou došlo k roz-
puštění volkswehru.

Po vzniku Československa vláda 
oprášila rakousko-uherskou vojen-
skou organizaci a obnovila mimo 
jiné i 92. pěší pluk. Vojenské těleso 
však v té době prakticky neexis-
tovalo a na převážně německém 
území Chomutovska ho nebylo 
možné ani obnovit. Pluk byl proto 
nově organizován v Lounech a te-
prve poté v roce 1919 přemístěn do 
Chomutova, kde vystřídal zde do-

časně umístěné jednotky 102. pěšího 
pluku. V lednu a únoru probíhala 
organizace pluku.

Po personální stránce pluk strádal. 
Chyběly starší ročníky, které byly po 
válce demobilizovány, a na jejich místo 
nastupovali mladíci z posledních od-
vodních ročníků, ač se zkušenostmi 
z fronty. Také důstojnický a poddů-
stojnický sbor pluku byl personálně 
nedostatečný. Působili v něm zejména 
Němci. Těch bylo v odbočce Svazu 
poddůstojníků pluku 27 a zbýva-
jících 8 bylo Čechoslováků. U od-
bočky Svazu důstojníků tomu bylo 
obdobně. Proto se u velících funkcí 
používala jako jednací řeč vedle češtiny 
i němčina, jinak by se velení vůbec 
nedomluvilo.

Kázeň útvaru byla nevalná. Část 
vojáků za sebou měla těžké zkušenosti 
z fronty a na mírovou službu si těžko 
zvykala. K problémům přispívali i ně-
kteří důstojníci a poddůstojníci, kteří si 
v jednotce vynucovali pořádek starými 
rakouskými kázeňskými metodami. 
Ty se však neslučovaly se smýšlením 
mužstva, jež očekávalo, že po vzniku 
nového demokratického českosloven-
ského státu dojde ke zlepšení péče o vo-
jáky a jejich postavení.

V Chomutově umístěná posádka 
musela zpočátku řešit občanskou ne-
poslušnost ze strany místních Němců. 
Například v lednu 1919 odmítla měst-
ská rada odstranit rakouské státní znaky 
z městské věže a průmyslové školy. To 
bylo československou správou bráno 
jako provokace. Proto bylo rozhodnuto 
o jejich odstranění armádou. K úkonu 
se přihlásili dva českoslovenští vojíni, 
povoláním klempíři z Dobroměřic 
u Loun. Další vojáci museli odhánět de-
monstrující dav místních občanů.

Soužití vojenské posádky s němec-
kými Chomutovany (Čechů zde žilo 
v roce 1920 jen 1 889) nebylo právě 
idylické. Občané vojákům nadávali 
a plivali na ně. Ti civilistům však nezů-
stávali nic dlužní, a tak docházelo k čet-
ným potyčkám. Jindy zase vojáci přes 
výslovný zákaz velitelství strhli pomník 
císaře Josefa II. v městském parku, 
čímž rozlítili místní obyvatele. Viníci 
byli kázeňsky potrestáni.

K nejtěžším incidentům došlo 
4. března 1919, kdy v celém pohra-
ničí proběhly masové demonstrace 
proti republice. Na chomutovském 
náměstí dav lidí veřejně roztrhal ob-
raz prezidenta Masaryka a zasypá-
val zde hlídkující vojáky urážkami. 
Jen díky disciplinovanému postupu 
a chladnokrevnosti vojska nedošlo 
k ničemu horšímu a Chomutov se tak 
vyhnul obětem, jako se tomu stalo 
v nedaleké Kadani.

V průběhu roku 1919 se 92. pěší 
pluk zapojil do války o Slovensko 
s Maďarskem (Maďarskou republi-
kou rad), které si nárokovalo slovenské 
území. Počátkem srpna byl na východ 
přemístěn štáb pluku a 1. prapor. 
V Chomutově zůstal náhradní prapor 
a několik polních skupin pověřených 
ostrahou pohraničí mezi Cínovcem 
a Vejprty. Mezitím na Slovensku se 

pluk zapojil do bojů u Levice, Rybniku, 
Modrého Kamene, Košic, Ďarmot 
a Lučence.

Na konci roku 1919 zrušilo mi-
nisterstvo národní obrany původní 
rakouské číslování jednotek. Z pěšího 
pluku 92. se od 2. ledna 1920 stal 
46. pěší pluk. Velitelem se stal fran-
couzský plukovník Lagarde. V říjnu 
1920 pak následovala vytoužená demo-
bilizace. Přesluhující válečné ročníky 
mohly postupně odejít do civilu a na-
hradili je první nováčci.

Vybavení vojáků tehdejší posádky 
sestávalo z rakousko-uherských unifo-
rem v barvě polní šedi či světlemodré, 
někdy i jejich kombinace. Od roku 
1919 nahradily původní rakouské vo-
jenské čapky barety podle francouz-
ského vzoru. O rok později museli 
vojáci řešit, že se jim staré uniformy 
již rozpadají. Proto dostali finanční pří-
spěvek až 2 000 Kč na ustrojení. Byla 
také zavedena nová jednotná barva uni-
forem, a to khaki. Také výzbroj vojáků 
byla tvořena především zbraněmi za-
niklé monarchie. Puškami Mannlicher 
vz. 95 s bodákem, pistolí Steyer vz. 
1912 a kulometem Schwarzloses 
vz. 7/12. Teprve postupně byly tyto 
zbraně nahrazovány domácí produkcí 
v podobě pušky vz. 24, pistole ČZ vz. 
24 apod.

Mgr. Pavel Simet

TAJEMSTVÍ DEPOZITÁŘE CHOMUTOVSKÉHO MUZEA 

VZORNÍK Z TISKÁRNY 
BRATŘÍ BUTTEROVÝCH

Ve starém fondu sbírky re-
gionální literatury se nachází 
vzorník tisku z chomutovské tis-
kárny Bratři Butterové. Vzorník 
sloužil pro výběr typu písma při 
tisku novin, knih, reklam, pla-
kátů a jiných tiskovin. Tiskárna 
Butterových se nacházela 
v Táboritské ulici. Byla založena 
v r. 1868 bratry Hermannem 
a Karlem Butterovými. Její 
hlavní činností byl tisk novin, 

konkrétně novin Deutsches 
Volksblatt, které vycházely až 
do konce války v roce 1945. 
V tiskárně byla tištěna také řada 
regionálních knih a ilustrova-
ných kalendářů. Činnost firmy 
byla ukončena 19. 4. 1945, kdy 
byla její budova silně poškozena 
při náletu. V roce 1946 byl dům 
zbořen. V chomutovském muzeu 
je uložen také soubor litografic-
kých desek používaných k tisku 
v téže tiskárně.

Romana Lichtenberková

92. pěší pluk

1914 – vojenská přehlídka
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Darováním krve mohou lidé 
zachraňovat životy i v Chomutově

Chomutov stále radí lidem ve finanční krizi

Tichý svět podporuje osoby 
se sluchovým postižením

Transfúzní stanice chomutovské 
nemocnice stále přijímá nové dárce 
krve. Ti získají všechny potřebné 

informace přímo na stanici ve třetím 
patře budovy B, a to od pondělí do 
pátku od 7 do 14.30 hodin nebo na 

telefonním čísle 474 447 647. Vchod 
pro dárce se nachází na poliklinice 
vedle vchodu do lékárny. Parkování 
v areálu nemocnice je v den odběru 
pro dárce zdarma.

Samotné odběry probíhají vždy 
v pondělí a ve středu od 7 do 10 ho-
din. S ohledem na krevní skupiny, 
které jsou v dané době potřeba pro 
zásobování nemocnice koncentráty 
červených krvinek, jsou dárci zváni 
tak, aby nedocházelo k nedostatku 
v dané krevní skupině nebo naopak 
k nevyužitelnému nadbytku.

Na odběr je nutné se připravit pře-
dem. Zhruba dvanáct hodin před od-
běrem by lidé neměli požívat alkohol 
ani tučnou stravu, mezi kterou se řadí 
kromě tučných mas i sýry, ořechy, 
čokoláda či tvaroh. Ráno před odbě-

rem je nutné se nasnídat, ale pouze 
lehkou stravou. Den před odběrem 
musí dárci hodně pít a fyzicky příliš 
nezatěžovat tělo.

Samotný odběr začíná evidencí, 
kontrolou osobních údajů a vyplně-
ním dotazníku. Následuje zkušební 
odběr a vyšetření lékařem. Když 
je vše v pořádku, odebere se dárci 
zhruba 450 mililitrů krve, což zabere 
pět až deset minut. Po odběru se může 
jít dárce občerstvit. Po zbytek dne by 
se měl opět vyhnout fyzické zátěži, 
hodně pít a jíst hodnotnou stravu.

Aktuální informace pro nové 
i pravidelné dárce jsou k dispo-
zici na facebookovém profilu 
Hematologicko-transfuzní oddělení, 
KZ a.s. – Nemocnice Chomutov 
a Most.

Město Chomutov, úřad práce 
i místní neziskové organizace jsou 
stále připravené pomoci lidem ve 
finanční krizi. Odbor sociálních 
věcí poskytuje osobní i telefonické 
poradenství a občané mohou vy-
užít i poraden Sociálních služeb 
Chomutov či organizace Člověk 
v tísni.

Na odbor sociálních věcí cho-
mutovského magistrátu mohou 
lidé přijít kdykoli během pracovní 
doby, tedy v pondělí a ve středu od 
8 do 17 hodin, v úterý a ve čtvrtek 
od 8 do 15 hodin, bez objednání. 
Poradenství poskytují také na tele-
fonním čísle 601 083 699.

Lidé mohou využít i poradny 

Sociálních služeb Chomutov, která 
sídlí na Kamenné a provozní dobu 
má v pondělí, úterý, čtvrtek a v pá-
tek od 8 do 17 hodin. Pracovníci 
jsou k dispozici i na telefonních 
číslech 725 958 894 a 728 897 523. 
Poradenství poskytuje také orga-
nizace Člověk v tísni, která sídlí 
na adresách Školní 1294 a Písečná 

5306. Bez předchozího objed-
nání je možné přijít na pobočku 
v Písečné ulici každé úterý od 
10 do 15 hodin. Jinak je setkání 
nutné domluvit telefonicky na čísle 
777 367 764.

Všechny poradny i odbor so-
ciálních věcí poskytují své služby 
zdarma.

Organizace Tichý svět poskytuje 
i v Chomutově všestrannou podporu 
osobám s jakýmkoliv sluchovým po-
stižením. Nabízí své sociální služby 
a poradenství nejen neslyšícím, ale 
i osobám se sníženou kvalitou sluchu, 
mezi které se řadí i senioři.

Sluchová vada může být vrozená, 
může se objevit náhle nebo se rozvíjet 
pozvolna. Situace, kdy člověk ztrácí 
sluch, je psychicky velmi náročná. 
Člověku se dosavadní život změní 
a přizpůsobit se novému životnímu 
stylu je často obtížné. „Většina lidí 
ani netuší, jaké jsou možnosti a na co 
mají nárok. O to důležitější je vědět, že 
je zde možnost obrátit se na poskyto-
vatele sociálních služeb, kteří mohou 
každému v této situaci pomoci se ori-
entovat a najít nejvhodnější možnosti 
a řešení ke zkvalitnění života. V rámci 
sociálních služeb nabízíme podporu 
osobám se sluchovým postižením při 

vyřizování různých žádostí o příspěvky, 
poskytujeme jim pomoc při návštěvě 
úřadů nebo lékařů, při nácviku použí-
vání telefonu, při pořizování slucha-
del a podobně,“ uvedla konzultantka 
Michaela Šťástková.

Pracovníci organizace mohou za kli-
enty přijet kamkoliv po Ústeckém kraji, 
setkat se s nimi v kanceláři nebo se spo-
jit online. „V rámci našich služeb také 
poskytujeme aplikaci Tichá linka, která 
zprostředkovává online komunikaci 
mezi slyšícím a neslyšícím v podobě 
online tlumočení nebo v podobě online 
přepisu mluveného slova do textu. Díky 
Tiché lince je komunikace pro osoby se 
sluchovým postižením dostupná kdyko-
liv a kdekoliv. Uživatel se díky aplikaci 
může domluvit s osobou v místnosti 
nebo si zavolat kam potřebuje. Služba 
funguje nonstop a je zdarma. Využívají 
ji například úřady práce nebo nemoc-
nice,“ doplnila Michaela Šťástková.

Lidé bez střechy nad 
hlavou mají šanci bydlet

Nezisková organizace K srdci 
klíč začala v Chomutově posky-
tovat další ze svých služeb pro 
sociálně potřebné. V rámci pro-
jektu Šance bydlet zprostředko-
vává lidem bez stálé střechy nad 
hlavou bydlení. Přípravná fáze 
projektu začala loni v prosinci, 
od února činnost běží naplno 
a lidé se již začínají zabydlo-
vat. „Projekt je určený klientům, 
kteří mají nevyhovující byd-
lení, přechodné bydlení nebo jej 
nemají žádné. Klient si veškeré 
náklady s bydlením hradí sám, 
my mu však velmi intenzivně 
pomáháme například s hledáním 
práce, vyřizováním sociálních 
dávek a dalšími potřebnými 
věcmi, abychom docílili toho, že 
si klient udrží bydlení dlouho-
době. Naše podpora trvá zhruba 

rok, ale může být i delší,“ uvedl 
ředitel organizace K srdci klíč 
Karel Komárek. 

Organizace provozuje 
v Chomutově také noclehárnu 
pro muže i ženy a denní centrum 
v Kochově ulici. Tyto služby 
jsou s novým projektem prová-
zané. „Jedna rodina, která se již 
zabydlela, byla klientem našeho 
denního centra. Muži jsme po-
mohli vypracovat životopis, aby 
si mohl najít zaměstnání, a ženě 
jsme pomohli obstarat lékaře, 
protože je těhotná,“ popsala ko-
ordinátorka projektu Kateřina 
Betáková. 

Organizace sídlí ve Školní 
ulici 5336, více informací podá 
Kateřina Betáková na telefonu 
778 549 335 nebo e-mailu beta-
kova@ksrdciklic.cz.
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Budoucí prvňáčci se už mohou 
podívat do školy Mladí matematici se probojovali 

do krajského kola soutěže

Na Kadaňské šesťáci pozorovali 
řasu zrněnku v přírodopisu

Děti prožily den se záchranáři

Školu nanečisto si mohou vyzkou-
šet děti i jejich rodiče 21. března od 
15 do 17 hodin. Exkurze do žákov-
ského života pořádá Základní škola 
a Mateřská škola Duhová cesta. Při 
této příležitosti si mohou budoucí prv-
ňáčci zábavnou formou vyzkoušet, jak 
to ve škole chodí. Cílem je zbavit se 

obav ze vstupu do školy, poznat pro-
středí školy a seznámit se s budoucími 
spolužáky a pedagogy. V průběhu 
akce budou mít rodiče možnost pro-
hlédnout si školu v doprovodu peda-
goga. Na akci je nutné se přihlásit na 
telefonním čísle 778 080 722 nebo 
osobně na recepci školy.

Také letos se uskutečnilo okresní 
kolo matematické olympiády díky 
Domečku Chomutov a učitelce Olze 
Hrudkové ze základní školy Školní. 
Účast po hubených letech distanční 
výuky byla vynikající.

V kategorii 9. ročníků postou-

pili do krajského kola hned první tři 
soutěžící – Lukáš Drda ze základní 
školy Chomutovská z Kadaně, Oliver 
Miltner ze základní školy Akademika 
Heyrovského a Daniel Ji za základní 
školy Školní. Krajské kolo se bude ko-
nat na konci března v Ústí nad Labem.

V hodině přírodopisu pozoro-
vali žáci ze základní školy Kadaňská 
jednobuněčnou řasu zrněnku. Ta se 
vyskytuje na vlhkých skalách či kůře 
stromů, na kterých vytváří zelené 
povlaky. „Uloupnutý kousek kůry 
s tímto zeleným povlakem jsme proto 
využili pro přípravu vlastního mikro-
skopického preparátu. Několik buněk 
zrněnky jsme následně zakreslili do 

laboratorního protokolu. Nyní již do-
kážeme popsat prostředí, kde se řasa 
zrněnka vyskytuje, umíme popsat 
stavbu buňky a víme, že v chloro-
plastech je zelené barvivo chlorofyl, 
které rostlinka využívá při fotosyn-
téze. Práce nás velmi bavila a těšíme 
se na další zajímavé hodiny příro-
dopisu,“ uvedla učitelka Michaela 
Červená.

Tým spolku Záchranáři Chomu-
tova a Jirkova navštívil v únoru 
mateřskou školu Písnička s cílem 
seznámit děti se složkami integro-
vaného záchranného systému. Děti 
byly hravou formou poučeny kdy, 
kam a jak volat v případě nebezpečí 
a ohrožení života. Pomocí názorných 
obrázků zjistily, kde všude na ně 
může v běžném životě číhat nebez-
pečí a co všechno se jim může stát. 
A to se také stalo kamarádce opičce, 
které poskytly první pomoc a ještě si 
u toho společně zazpívaly.

Každý měl možnost vyzkoušet 
si masáž srdce. Z holek a kluků se 
stali na chvíli záchranáři a vzá-
jemně se naučili ošetřit drobná 
zranění. Největší odměnou pro 
všechny byla prohlídka sanitky 
a symbolické zahoukání při od-
jezdu na rozloučenou. „Děti i paní 
učitelky byly nadšené. Moc dě-
kujeme celému týmu za poučnou 
a názornou ukázku a budeme se 
těšit na další spolupráci,“ uvedla 
zástupkyně ředitelky Monika 
Husová.

Léto mezi zvířaty: Zoopark 
spustil rezervace na tábory

Jeden z nejlepších zážitků léta, tak 
hodnotí desítky dětí i rodičů každoroční 
příměstské tábory v chomutovském 
zooparku. Na webových stránkách 
organizace je již možné rezervovat si 
termín pro letošní prázdniny.

Na výběr je z osmi turnusů, z nichž 
první začíná 10. července a poslední 
pak 28. srpna. Kluci a holky se mohou 
těšit na pravidelné procházky areálem 
spojené s návštěvou chovatelů a jejich 
zvířecích svěřenců, součástí programu 
bude také celotáborová hra na téma 
evoluce. „Ta děti seznámí s vývojem 
života na naší planetě a s jeho různo-
rodostí,“ nastiňuje hlavní téma tábora 

jeho vedoucí Matěj Kynšt.
Táborníky čekají například ko-

mentovaná krmení, naučná procházka 
po skanzenu Stará Ves či návštěva 
Kamencového jezera. Připravené budou 
také nejrůznější hry, soutěže a další zají-
mavé aktivity včetně vyrábění památeč-
ních předmětů.

Tábor je určený pro děti od 6 do 
13 let, přihlášky je možné od 1. března 
podávat online přes webové stránky 
zooparku. Cena za jeden turnus je 
2 500 korun a zahrnuje také svačinu, 
oběd i dostatek pití. Jakékoli dotazy 
zodpoví organizátoři přes e-mail prazd-
niny@zoopark.cz.

Odborník z praxe 
motivoval ke vzdělání

Dobrovolník Jiří Rudolf z pro-
gramu Den pro školu Nadace České 
spořitelny navštívil osmáky ze 
základní školy Školní. Jednalo se 
o setkání s odborníkem z praxe, 
který žákům pomohl odhalit jejich 
silné stránky, motivovat je a nad-
chnout pro další vzdělávání. Díky 
jeho dlouholetým zkušenostem 
mohli žáci získat lepší představu 
o tom, jaké dovednosti a předpo-
klady je třeba mít pro konkrétní 
pracovní uplatnění. „Jiří Rudolf 
zasvětil žáky do svého života, jak 
postupovala jeho kariéra. Čím vším 
musel projít, aby v životě uspěl. 

Vyučil se truhlářem, absolvo-
val SUPŠ Praha, obor konstrukce 
nábytku, vystudoval bakaláře na 
ČVUT a magistra v Olomouci. 
Dostal příležitost učit a moc ho to 
baví. Je pedagogem volného času, 
lektorem řemeslných a technických 
aktivit. Děti s nadšením vyslechly 
jeho životní příběh a pokládaly do-
plňující otázky,“ popsala učitelka 
Dagmar Hrazdirová.

Projektový den žáci zakončili 
reflexí, ze které vyplynulo, že pro 
ně byl příběh opravdu motivu-
jící. Zároveň si domluvili další 
spolupráci.

Miniškola sportu i Aquasvět 
zabaví děti o prázdninách

Prázdniny jsou spojeny s cestová-
ním, ale asi málokdo z dětí tráví oba 
měsíce mimo domov. Dny či týdny 
prázdnin strávené v Chomutově mohou 
být také plné zajímavých zážitků. Ty 
mohou školáci ve věku 6 až 13 let prožít 
v Miniškole sportu či Aquasvětě na pří-
městských táborech, které pro ně připra-
vila společnost Kultura a sport.

Léty prověřená a u činorodých 
dětí oblíbená Miniškola sportu nabízí 
program na osm prázdninových týdnů, 
vždy od pondělí do pátku od 7.30 do 
16 hodin, během nichž se účastníci se-
známí s řadou sportovních činností. Děti 

si osvojí základy jednotlivých sportů 
formou her a soutěží. Týden bude za-
končen celodenním výletem do okolí.

Prázdninám v Aquasvětě jsou vy-
hrazeny čtyři týdny. Děti čeká výuka 
plavání, soutěže a hry ve vodě pod do-
zorem školených instruktorek. V době 
odpočinku v klubovně jsou pro malé 
sportovce připraveny motivační a rela-
xační hry.

Od 1. března 2023 je spuštěn rezer-
vační systém online přihlášek na webo-
vých stránkách kultura-sport.cz. Cena 
jednoho kurzu je 2 600 korun a zahrnuje 
oběd a pitný režim.
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Do školy šli předškoláci s radostí Deváťáci opět připravili víceboj 
pro mladší sportovceDo školy s radostí, to je název mi-

nikurzu pro předškoláky, který odstar-
toval v únoru v základní škole Školní. 
Sedmnáct budoucích prvňáčků mělo 
možnost přijít do školy dříve, než to 
bude povinné. „Mohli okouknout, 
jak taková opravdická škola vypadá 
a jak to v ní chodí. Na děti čekaly tři 
učitelky, které je provedly budovou 
a ukázaly jim vybavenou třídu, ve 
které se ještě chvíli před nimi učili je-
jich starší kamarádi,“ uvedla učitelka 
Ivana Chloupková.

Za hodinu strávenou ve škole si 
budoucí prvňáčci odnesli několik 
dovedností. Stihli se naučit tajnou pís-
ničku, představit se ostatním kamará-

dům a povyprávět si, jak se do školy 
těší. Hledali také své jméno mezi 
jmény spolužáků a skládali ho z při-
pravených písmenek. Také si odnesli 
svou první práci na doma – zkusí si 
obtáhnout své předepsané jméno a na-
kreslí, co rádi dělají.

K radosti kantorek se žádné z dětí 
nebálo. Naopak, všechny děti byly 
dobře naladěné a do školy se těšily. 
V následujících týdnech je čeká ještě 
dalších pět setkání. Mohou se těšit na 
spoustu dalších zajímavých činností 
včetně programu v tělocvičně. Z ka-
ždého setkání si také odnesou malou 
odměnu, kterou si za svou odvahu 
určitě zaslouží.

V dni, kdy se rozdává pololetní 
vysvědčení, se v základní škole v ulici 
Akademika Heyrovského tradičně 
sportuje. Žáci devátých tříd každo-
ročně připravují školní víceboj vše-
strannosti pro své mladší spolužáky.

V tělocvičně se sešlo více než 
sto soutěžících, kteří si vyzkoušeli 
čtyři disciplíny Sazka olympijského 
víceboje. Někteří se tohoto klání zú-
častnili po několikáté, jiní se teprve 
s olympijským vícebojem sezna-
movali. „V každém případě tu byla 
k vidění spousta kvalitních výkonů 
a hlavně všechny děti byly v pohybu. 

Deváťáci byli mladším spolužákům 
nejen průvodci, kteří se o ně celý den 
starali, ale také rozhodčími a těmi, co 
převáděli, jak dané disciplíny dobře 
provádět,“ uvedla učitelka Ivana 
Poláková.

Součástí sportovního dopoledne 
byl i přímý přenos kanálu HeyTV, 
takže mezi sportovci se pohybovaly 
další děti s kamerou a mikrofonem. 
Odměnou byla sladkost pro každého 
a pro nejlepší v kategorii diplom 
a medaile. Putovní pohár pro absolut-
ního vítěze celého sportovního dopo-
ledne získal Jakub Faltejsek z 8.C.

Jaroslav Forejt: strachu z plazů se dá zbavit, 
teraristika pomáhá i dětem s aspergerem

Teraristický kroužek při Domu 
dětí a mládeže má v Chomutově 
delší než dvacetiletou historii. 
Jeho vedoucím v letech 2004 až 
2007 byl Jaroslav Forejt, který kon-
cem loňského školního roku dostal 
nabídku na opětovné vedení zájmo-
vého kroužku. Neváhal ani chvilku 
a ujal se příprav na novou sezónu. 
Během letních prázdnin s manžel-
kou a přáteli vyklidili všechna terá-
ria, opravili, co bylo potřeba, a při-
pravili ubikace pro plazy. Kroužek 
v novém kabátě nyní opět poskytuje 
zázemí svým členům zajímajícím 
se o teraristiku, ale nabídne i mno-
hem více. Třeba pomůže lidem 
odbourat strach z plazů nebo bude 
pomáhat dětem s Aspergerovým 
syndromem.
Je ze strany veřejnosti o teraristiku 
zájem?

Ano, během prvního půl roku 
jsme dosáhli naplnění kapacity 
obou otevřených termínů kroužků. 
Členy kroužku jsou žáci škol od 
7 do 15 let. Každý má přidělené 

určité terárium, o které se stará. 
Scházíme se v pondělí a ve středu, 
na každé schůzce je vždy až deset 
členů.
Jak schůzky probíhají? Co se při 
nich děje?

Na začátku kroužku vymění děti 
zvířatům vodu, vyberou trus, zkon-
trolují stav zvířat, nakrmí a porosí, 
pokud je to potřeba. V druhé části 
schůzky probíráme teoretickou část 
práce s plazy pomocí připravených 
prezentací, které se zaměřují na 
systematiku, biologii, výživu či sa-
motný chov. Jednou měsíčně se vě-
nujeme vážení, měření a podávání 
vitamínů všem chovaným jedin-
cům. Evidence dat v chovu je také 
nedílnou součástí výchovy mladých 
herpetologů.
Jaké druhy zvířat v kroužku 
chováte?

V našem kroužku chováme ze-
jména plazy – ještěry, hady, želvy. 
Doplňkově pak některé druhy 
hmyzu, jako jsou zlatohlávci, pako-
bylky a strašilky či švábi. Celkem 

máme sedmadvacet druhů plazů, 
přes pětašedesát jedinců v osmatři-
ceti teráriích.
Jaká mláďata jste již odchovali?

Pravidelně odchováváme mláďata 
běžných druhů plazů, třeba užovky 
červené, užovky domácí, gekončíků 
nočních, agamy vousaté, gekonů ma-
dagaskarských. Občas se nám povede 
odchovat i náročnější druhy, jako jsou 
tiliqua obrovská či agama kočinčin-
ská. Jako jediní v republice v sou-
časné době odchováváme malý druh 
gekona Cyrtodactylus elok. První 
úspěchy v podobě odchovu mláďat 
některých druhů nám všem dělají vel-
kou radost.
V březnu se bude v rámci vašeho 
kroužku konat i vůbec první reptil-
terapie. Co je to a jak probíhá?

Tento projekt je zatím v plen-
kách a testování proběhlo na jed-
notlivcích. Workshop pro větší sku-
pinu plánuji 4. března. Na něm si 
budeme povídat o tom, jak vzniká 
strach z plazů, jak se projevuje a jak 
se ho dá zbavit. Mám připraveno 
i několik praktických cvičení, která 
závisí na cílech každého účastníka 
workshopu, více bohužel nemohu 
prozradit, jelikož by se účastníci 
připravili o zážitek. Jsem schopen 
pracovat i se samotnými jednot-
livci, což je dlouhodobější metoda, 
ale také funkční.
Z jakých druhů mají lidé nejčas-
těji strach a opravdu se ho mohou 
zbavit?

Strach je pouze vyvolání nega-
tivních obrazů při dané situaci, stačí 
tak tyto obrazy v mysli člověka 
nahradit pozitivní vzpomínkou 
a během následujících praktic-
kých tréninků se strach snižuje až 

zcela zmizí. Vždy je celý výsle-
dek závislý jen na dvou faktorech, 
zda se daný klient chce strachu 
opravdu zbavit a jak vysoký má cíl. 
Nejčastěji mají lidé hrůzu z hadů, 
pak následují ještěři. Tento strach je 
často vyvolán rodinným prostředím 
a dost často pramení ze samotné ne-
znalosti plazů jako takových.
Jak vznikla myšlenka pracovat 
při teraristickém kroužku s dětmi 
s aspergerem?

Na kroužku mám dvě děti, které 
mají diagnostikovaný Aspergerův 
syndrom, každé v jiném rozsahu. Oba 
tito členové mají velmi kladný vztah 
k plazům. Během péče o zvířata a kr-
mení jsem si všiml, že dokáží velmi 
rozvinout své emoce. Smějí se, když 
jim krmný hmyz leze po ruce, když 
gekon přesně mířenou střelou mine 
lovenou kořist, případně mají radost 
ze samotného kontaktu s plazem. 
Druhým faktorem je velké povědomí 
o plazech. Na schůzkách všem členům 
vyprávím o chovu a teraristice jako ta-
kové. Tyto děti, ačkoliv se neprojevují, 
mají všechny tyto informace uložené 
v hlavě a když se po delší době na ně-
které téma zeptám, znají přesnou od-
pověď. Ostatní děti často zapomenou 
to, co jsme si řekli na začátku schůzky. 
S tím ale souvisí jejich nesmělost 
a neochota vystupovat na veřejnosti, 
a tak neradi odpovídají mezi ostatními 
dětmi. Na těchto faktorech tedy pra-
cujeme při individuální praxi – rozvoj 
emocí, vzdělávání a prezentace. Opět 
jsem na začátku a spíše sbírám data od 
rodičů a podle nich metodu rozvíjím 
dále. Věřím, že to pro tyto děti má 
velký potenciál do života a neznamená 
to, že by to musely využívat pouze při 
teraristice.
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KŘÍŽOVKA Před 185 lety Chomutov dostal první (tajenka).

OSMISMĚRKA Na Reprezentačním plese města vystoupí Monika…

VTIPY O NEVĚŘE

Na koupališti si Pepa povídá 
s krásnou slečnou a ta se jej ptá: 
„Co je to za tu paní, co se na nás 
pořád dívá?“ – „Ani se neptejte, 
budu mít co dělat, abych jí 
vysvětlil, kdo jste vy!“

Koupe se žena s milencem a ptá se 
ho: „Jak dlouho vydržíš pod vodou?“ 
– „To nevím, proč se ptáš?“ – „Právě se 
nečekaně vrátil domů můj manžel!“

Říká Michal kamarádovi: „Musím 
se ti přiznat, spal jsem s tvojí 
ženou.“ – „Ty se máš, já jsem 
s tou tvojí celou noc ani oko 
nezamhouřil!“

Pan Novotný v nemocnici. 
„Proč jste vyskočil z okna 
v pátém patře?“ – „Milenka 
mne podvedla!“ – „A kvůli tomu 
jste musel skákat?“ – „Musel, 
ona řekla, že její manžel je na 
služební cestě a on nebyl!“

ADEPT, ANION, APATIE, ASPEKT, ASTRA, BOTKY, DOTĚRA, HUSTOTA, KARAS, 
KONEC, LEKNÍN, LOKTY, MEKKA, MOUKA, OBNOSY, OPTIK, PĚŠEC, PLATY, 
PRASE, PYTEL, SPÍNAČ, STRDÍ, STROM, ŠNECI, VĚRNÍ, VERŠTAT, ZKUSIT
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 6.3. po 19.00  FACHMAN – zoufale romantická komedie ze stavebního prostředí
 7.3. út 19.00  SKLADBY PRO HOUSLE, ZPĚV, KYTARU A TRUBKU – 

zahajovací koncert Festivalového orchestru Petra Macka 
 8.3. st 17.00  KONCERT V BARVÁCH SEMAFORU – K tanci a poslechu hraje a 

zpívá mladá generace divadla Semafor.
 11.3. so 19.00  PLES ZUŠ T. G. MASARYKA CHOMUTOV
 13.3. po 19.00  NA KUS ŘEČI – one man show Miroslava Donutila
 14.3. út 19.00  LENKA FILIPOVÁ – koncert
 15.3. st 17.00  S ČERTY NEJSOU ŽÁDNÉ ŽERTY – dětský muzikál na motivy slavné 

pohádky
 18.3. so  20.00  REPREZENTAČNÍ PLES GYMNÁZIA CHOMUTOV
 22. a 23.3. 14.30 MATEŘINKA 2023 – festival dětských vystoupení
 25.3. so 20.00  REPREZENTAČNÍ PLES STATUTÁRNÍHO MĚSTA 

CHOMUTOVA – Vystoupí Big Band BONIT, TŠ Vavruška Praha, Monika 
Absolonová, Ondřej Ruml, moderátor Radek Jirgl. Připravena je bohatá 
tombola a fotokoutek.

 27.3. po 19.00  LAKOMEC – známá komedie s Pavlem Zedníčkem v hlavní roli

 
MĚSTSKÉ DIVADLO

 10.3. pá 19.30 TRAKTOR – městská sportovní hala
 11.3. so 19.00 KRYŠTOF – městská sportovní hala

KONCERTY

 1.3. st  11.00 KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ
   15.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA
   17.00 NEZVĚSTNÁ 19.00 MUŽ JMÉNEM OTTO
 2.3. čt  11.00 ÚŽASNÝ MAURIC 15.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA (3D)
   17.00 CREED III 19.00 ZATMĚNÍ
 3.3. pá  11.00 ZOUBKOVÁ VÍLA 15.00 TITANIC: 25. VÝROČÍ (3D)
    18.00 BEZ KALHOT: POSLEDNÍ TANEC 19.30 ZATMĚNÍ
 4.3. so  15.00 KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ
    16.00 BELLA A SEBASTIÁN: NOVÁ GENERACE 18.00 OSTROV
    19.00 NEZVĚSTNÁ
 5.3. ne  14.00 ZA KAMARÁDY Z TELEVIZE 15.00 KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ
    17.00 AVATAR: THE WAY OF WATER 19.00 ZATMĚNÍ
 6.3. po  17.00 OSTROV 18.00 CREED III 20.00 ZATMĚNÍ
 7.3. út  16.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA
    17.00 DĚTI NAGANA 19.30 NEZVĚSTNÁ
 8.3. st  14.30 PŘÁNÍ K NAROZENINÁM 17.00 OSTROV
    18.00 VELRYBA 20.00 MEDVÍDEK PÚ: KREV A MED
 9.3. čt  16.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA (3D)
   18.00 OSTROV 19.30 VŘÍSKOT 6
 10.3. pá  15.00 ZOUBKOVÁ VÍLA 16.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA
    18.00 ZATMĚNÍ 19.30 VŘÍSKOT 6
 11.3. so  15.00 KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ
    16.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA (3D)
    18.00 CREED III 19.30 VŘÍSKOT 6
 12.3. ne  15.00 MUMIE 16.00 BELLA A SEBASTIÁN: NOVÁ GENERACE
    18.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA (3D) 19.00 VŘÍSKOT 6
 13.3. po  17.00 VŘÍSKOT 6 18.00 AVATAR: THE WAY OF WATER (3D 20.00 OSTROV
 14.3. út  17.00 ZATMĚNÍ 18.00 LÁSKA PODLE PLÁNU
    19.30 BEZ KALHOT: POSLEDNÍ TANEC
 15.3. st  17.00 LÁSKA PODLE PLÁNU 18.00 VŠECHNY MÉ DOPISY SPAL
   19.30 NEZVĚSTNÁ
 16.3. čt  17.00 BASTARDI: REPARÁT 18.00 SHAZAM! HNĚV BOHŮ
   19.30 BASTARDI: REPARÁT
 17.3. pá  16.00 SHAZAM! HNĚV BOHŮ 17.00 BASTARDI: REPARÁT 19.30 65
   20.00 BASTARDI: REPARÁT
 18.3. so  15.00 SHAZAM! HNĚV BOHŮ
    16.45 RICHARD WAGNER: LOHENGRIN - MET OPERA 19.00 65
 19.3. ne  15.00 KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ 16.00 65
    18.00 SHAZAM! HNĚV BOHŮ 19.00 BASTARDI: REPARÁT
 20.3. po  17.00 BASTARDI: REPARÁT 18.00 SHAZAM! HNĚV BOHŮ 19.30 65
 21.3. út  16.00 65 18.00 ZATMĚNÍ 19.00 SHAZAM! HNĚV BOHŮ
 22.3. st  16.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA 18.00 SLUŽKA
    19.30 LOUIS TOMLINSON: ALL OF THOSE VOICES
 23.3. čt  17.00 KUCIAK: VRAŽDA NOVINÁŘE
   18.00 JOHN WICK: KAPITOLA 4 20.00 BUĎ CHLAP!
 24.3. pá  16.00 65 17.00 EXPEDIČNÍ KAMERA 19.00 JOHN WICK: KAPITOLA 4
 25.3. so  15.00 ÚŽASNÝ MAURIC 16.00 ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA (3D)
    18.00 JOHN WICK: KAPITOLA 4 19.30 BUĎ CHLAP!
 26.3. ne  15.00 ZOUBKOVÁ VÍLA 16.00 BELLA A SEBASTIÁN: NOVÁ GENERACE
    18.00 BUĎ CHLAP! 19.00 BUĎ CHLAP!
 27.3. po  17.00 BUĎ CHLAP! 18.00 JOHN WICK: KAPITOLA 4 19.30 BUĎ CHLAP!
 28.3. út  17.00 BUĎ CHLAP! 18.00 MEDVÍDEK PÚ: KREV A MED
    19.30 LÁSKA PODLE PLÁNU
 29.3. st  17.00 BUĎ CHLAP! 18.00 VŘÍSKOT 6 19.30 BUĎ CHLAP!
 30.3. čt  16.00 DUNGEONS & DRAGONS: ČEST ZLODĚJŮ 19.30 BUĎ CHLAP!
 31.3. pá  16.00 DUNGEONS & DRAGONS: ČEST ZLODĚJŮ
    17.00 DUNGEONS & DRAGONS: ČEST ZLODĚJŮ 19.30 BUĎ CHLAP!

 
KINO SVĚT

 Od 2.3.  LIDOVÁ PÍSEŇ – výstava dětských výtvarných prací – galerie Na Drátkách, 
Chomutovská knihovna

 Od 7.3.  NA POSLEDNÍ CHVÍLI – výstava obrazů Mileny Vlčkové – Café Atrium
 Od 16.3.  DŘEVOMALBY – Tomáš Záborec – galerie Špejchar 
 Od 30.3.  OBRAZY – Ladislav Chabr – galerie Lurago 
 Do 11.3.  NEBE JE MODRÉ, TRÁVA JE ZELENÁ A CO JE MEZI TÍM – výstava 

obrazů Alice Nikitinové, Hany Grodlové Sommerové, Karolíny Šulcové a Petry 
Švecové – galerie Špejchar

 Do 24.3.  SVĚTELNÉ OBRAZY – Jaroslav Krajíček – galerie Lurago
 Do 31.3.   PRŮKOPNÍK VĚDY A TECHNIKY RYTÍŘ FRANTIŠEK JOSEF 

GERSTNER, 190 LET OD ÚMRTÍ SLAVNÉHO RODÁKA – Oblastní 
muzeum v Chomutově, budova radnice

 Do 31.12.  VÝSTAVA KNIH A POLODRAHOKAMŮ Z KRUŠNOHOŘÍ 
OD TVŮRCŮ ROMANA A LUCIE ŠPOUTILOVÝCH – Obchůdek 
Kameny od Jednorožce, ulice 28. října
PEVNOSTI NA KOČIČÁKU – komentované prohlídky Muzea českosloven-
ského opevnění z let 1936 až 1938 Na Kočičáku vždy o víkendech od 10 do 17 hod.
STÁLÉ EXPOZICE OBLASTNÍHO MUZEA – detektivní hra Krvavé peníze 
v hlavní budově muzea, Všemu světu na útěchu ve výstavních prostorách radnice, 
lapidárium, kamenné plastiky na Mnišském dvorku u radnice, Fialův pohyblivý 
betlém ve výstavních prostorách radnice.

VÝSTAVY

Pravidelné 
akce

 každou středu   18.00  LASO – country tančírna pro veřejnost – SVČ Domeček
 1.3. st 18.00  POVÍDÁNÍ O BYLINKÁCH – Chomutovská knihovna
 4.3. so 09.00  ZBAVTE SE STRACHU Z PLAZŮ – workshop – SVČ DOMEČEK
 4. a 18.3.  08.00  SEVEROČESKÉ FARMÁŘSKÉ TRHY – náměstí 1. máje 
 8.3. st 09.30  A3V – VÝTVARNÉ UMĚNÍ – přednáška s praktickými ukázkami – Cho-

mutovská knihovna
 8.3. st 15.20  HELEN DORON ENGLISH – ukázkové lekce angličtiny zdarma – Kouzel-

ná montessori školička, Březenecká 4808
 8.3. st 18.00 RENESANCE PSYCHEDELIK – přednáška – Chomutovská knihovna
 7.3. út 12.00  VZPOMÍNKOVÉ SETKÁNÍ U PŘÍLEŽITOSTI 173. VÝROČÍ 

NAROZENÍ T. G. MASARYKA – parčík ve Školní ulici, u sochy T.G.M.
 11.3. so 09.30  DEN POEZIE – okresní kolo soutěže v recitaci dětí – Chomutovská knihov-

na
 11.3. so 15.00  JABLKO PŘÁNÍ – pohádkové představení divadla NaOko – Kulturní dům 

KASS
 14.3. út 09.45  POCHOD PRO MOZEK 2023 – Chomutovská knihovna
 14.3. út 17.00  UKRAJINSKÁ LITERATURA NEJEN V DOBĚ VÁLKY – přednáš-

ka – Chomutovská knihovna
 17. – 19.3.  09.00  DESKOHRÁTKY – sedmý ročník minifestivalu deskových a karetních her – 

Chomutovská knihovna
 17.3. pá 15.00  KNIHOVNICKÝ PISÁLEK – kroužek tvůrčího psaní pro děti – Chomu-

tovská knihovna
 18.3. so 09.00  ČESKÁ NUMISMATICKÁ SPOLEČNOST – klubové setkání otevře-

né veřejnosti – Chomutovská knihovna
 19.3. ne 09.00  VÝROBA JARNÍHO VĚNCE –  

Kouzelná montessori školička, Březenecká 4808
 21.3. út 10.00  TVOŘIVÁ DÍLNA – velikonoční věnce z březového proutí – Chomutovská 

knihovna
 22.3. st 09.30  A3V – NIKDY NEŘÍKEJ NIKDY – úskalí zadluženosti – přednáška – 

Chomutovská knihovna
 23.3. čt 18.00  MUŽŮM NEPŘÍSTUPNO – komediální představení divadla NaOko 

 – Kulturní dům KASS
 24.3. pá 17.00  DEN HVĚZDÁREN A PLANETÁRIÍ – den otevřených dveří – hvězdár-

na F. J. Gerstnera
 25.3. so 13.30  40. NAROZENINY TULENĚ KAŠKA – komentované krmení, dopro-

vodný program, soutěže a hry – Zoopark Chomutov
 27.3. po 09.30  ZA TUČŇÁKEM NA SEVERNÍ PÓL – ledové hrátky – zimní stadion
 27.3. po 18.00  TOTALITNÍ NEZNÁMO – cestopisná přednáška o Severní Koreji – Cho-

mutovská knihovna
 29.3. st 09.30  A3V – Z MONTREALU DO VANCOUVERU – přednáška – Chomu-

tovská knihovna
 29.3. st 17.00  LOW-COST CESTOVÁNÍ – přednáška – Café Atrium
 31.3. pá 17.00  NOC S ANDERSENEM – Rodinné zápolení 2023 – Chomutovská knihov-

na
 31.3. pá 19.00  ZAŽIJ MONTESSORI – zážitkový večer v montessori prostředí pro 

dospělé – Kouzelná montessori školička, Březenecká 4808

 
PŘEDNÁŠKY, BESEDY, AKCE

 1.3. st 17.30  PIRÁTI CHOMUTOV – HC BANÍK PŘÍBRAM – Rocknet aréna
 4.3. so 08.00  VIII. KOLO CHOMUTOVSKÉ EXTRALIGY – střelnice SSK
 4.3. so 19.00  FLORBAL CHOMUTOV – TROOPERS – 1. liga mužů – městská sportovní 

hala
 11.3. so 09.00  JARNÍ CENA MLADŠÍHO ŽACTVA – plavání – Aquasvět
 11.3. so 09.00  CHOMUTOVSKÁ EXTRALIGA – finále – střelnice SSK
 11.3. so 10.15  FC CHOMUTOV – SK SLANÝ – fotbalová divize – stadion Zadní Vinohrady
 12.3. ne 09.00  IV. KOLO CHOMUTOVSKÉ VZDUCHOVKOVÉ SPORTKY – 

střelnice SSK
 17.3. pá 19.00  BK LEVHARTI CHOMUTOV – BC VYSOČINA – 1. liga mužů 

v basketbale – městská sportovní hala
 25.3. so 10.15  FC CHOMUTOV – SK ŠTĚTÍ – fotbalová divize – stadion Zadní Vinohrady
 26.3. ne 17.00  BK LEVHARTI CHOMUTOV – BK VIVIDBOOKS PARDUBICE – 

1. liga mužů v basketbale – městská sportovní hala
 31.3. pá 17.00  MČR V RYCHLÝCH VZDUCHOVKOVÝCH DISCIPLÍNÁCH – 

střelnice SSK
CVIČENÍ PRO SENIORY – každé úterý a čtvrtek od 9.30 v městské sportovní hale
PARKOUR, STREET WORKOUT – tréninky v úterý 17–18 hodin, v neděli 
16–17 hodin – ZŠ Duhová cesta
OTUŽOVÁNÍ NA KAMENCOVÉM JEZEŘE – úterky a čtvrtky od 
15 hodin, soboty od 8 hodin, vstup od Bandy – Kamencové jezero 
VEŘEJNÉ BRUSLENÍ – každé úterý od 18 hodin – zimní stadion

 

SPORT

Pravidelné 
akce
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Chomutovská knihovna přijme 

ZAMĚSTNANCE NA POZICI KNIHOVNICE/
KNIHOVNÍK DO DĚTSKÉHO ODDĚLENÍ,
na hlavní pracovní poměr po dobu 1 roku s možností prodloužení. 
Předpokládaný termín nástupu 1. dubna 2023 nebo dohodou.
Náplň práce: knihovnická činnost, komunikace s návštěvníky, především dětmi a pedagogy, aktivní 
zapojování se do projektů, vytváření knihovnických lekcí a dílen čtení pro MŠ a ZŠ, podílení se na 
tvořivých dílnách, příměstských táborech a podobně. Důležitý je pozitivní vztah k dětem.

Více informací na www.chomutovskaknihovna.cz.

www.chomutov.cz

výběrové řízení

REDAKCE:
Pavlína Nevrlá, šéfredaktor 
774 564 894 
pavlina.nevrla@gmail.com
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606 648 742
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Marek Novoměstský
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Hana Michnová
728 745 831
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Hledáte novou práci? 

Přemýšlíte, co po ukončení studia? 
Máte problémy v současném 

zaměstnání v Německu?  

Kontaktujte mne na níže uvedený e-mail nebo telefon 
Nabízíme poradenství a zprostředkování zaměstnání 

například v těchto oborech: kuchař/ka / číšník/servírka,  CNC 

strojník/ce, svářeč, dělník/ce v kovovýrobě, truhlář-montér 

kuchyní, pomocník stavitelství....  

Váš poradce EURES z Úřadu práce Annaberg-Buchholz 
Osobní konzultace jsou možné pouze po předchozí domluvě 

Tel.: +49 3733 133 6168  nebo E-Mail: 
 Annaberg-Buchholz.EURESTBeratung@arbeitsagentur.de 

Uveďte své telefonní číslo – spojím se s Vámi 

Hovořím i česky 
Uchazeči o zaměstnání v Německu by měli ovládat německý jazyk alespoň na komunikativní úrovni. 

 

www.europass.cz 
www.eures.cz 
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Patrik Herčzík si na Mr. Olympia 
splnil sen všech bodybuilderů

 Někteří lidé mají rádi výzvy 
a do všeho jdou po hlavě. Právě 
k takovým patří fenomén českého 
bodybuildingu Patrik Herčzík, ro-
dák z Chomutova.

Jeho sportovní kariéra začala ve 
sportovním klubu Ewans na sídlišti 
Zahradní. V roce 2016 absolvoval 
první závody v životě, a to v kate-
gorii menʼs physique v Kutné Hoře. 

Hned v roce 2017 vyhrál titul mis-
tra ČR, následně byl čtvrtý na mist-
rovství Evropy a třetí na mistrovství 
světa. Absolutním vítězstvím na 
Diamond Cupu v Miláně si vybojo-
val první profi kartu a mezi profesi-
onály stihl tři starty. Pak přišel co-
vid-19 a přerušení závodění. Ovšem 
nikoliv přerušení tréninku, neboť 
Patrik ctí zásadu, že každý trénink 
sportovce posune blíž k jeho cíli.

Loni Patrik Herčzík přestoupil 
do kategorie classic physique, což 
je nová disciplína ve světě body-
buildingu mužů, jejímž cílem je 
rozvoj svalnaté, ale přesto sportovní 
a estetické postavy.

Dvakrát vyhrál mezinárodní 
závody v Praze v kategorii classic 
physique mužů do 178 cm. Jeho 
připravenost mu v kombinaci s vy-
pracovanými oblými kvadricepsy 
i dobrým pózováním nakonec po-
mohla i tentokrát. Tímto úspěchem 
mezi profesionálními závodníky 
se nominoval na nejprestižnější 
soutěž světa Mr. Olympia, která 
se konala v Las Vegas. Měl tedy 
možnost nejen vidět, ale i zažít 

největší světovou stage se všemi 
jejími hvězdami. Závody proběhly 
17. prosince a ve své kategorii do 
178 cm měl Patrik přes 50 soupeřů. 
Závodníci byli vyvoláváni po os-
mičlenných skupinách a na Patrika 
došlo ve třetí osmičce. Umístil se 
tedy mezi 17. a 24. místem (přesné 
umístění se stanovuje pouze pro 
prvních 16 závodníků).

Na prstech jedné ruky lze spo-
čítat, kolika českým závodníkům 
a závodnicím se splnil tento sen, 
kterým účast na nejprestižnějších 
závodech světa Mr. Olympia bez-
pochyby je. Že se jedná o mimo-
řádný výsledek a velkou věc, pak 
podtrhuje skutečnost, že se Patrik 
stal historicky vůbec prvním čes-
kým závodníkem, který se na Mr. 
Olympia dokázal kvalifikovat v dis-
ciplíně classic physique.

Přestože v současné době pů-
sobí jako trenér fitness v Praze, aby 
se naplno mohl věnovat sportovní 
kariéře, do Chomutova pravidelně 
jezdí. V letošním roce zde dokonce 
plánuje ve spolupráci s pražským 
profi týmem EVLS seminář.

Pirátům se utkání pro porodnici 
povedlo, teď jsou na řadě fanoušci

Ani ve 2. lize Piráti nezapo-
mněli na chomutovskou nemoc-
nici, charitativní utkání v její 
prospěch sehráli už popáté. A šlo 
o velmi podařenou akci. Povedly 
se dresy, úroveň zápasu a z po-
hledu Chomutova i výsledek. 
Utkání navíc přihlížela rekordní 
návštěva dosavadní sezony čítající 
2 731 diváků. Bilanci ještě mo-
hou vylepšit fanoušci, kteří mají 
do pátku 3. března šanci koupit si 
speciální zápasový dres v interne-
tové aukci.

„Myslím, že poslední roky 
ukázaly, jak důležitý všechen zdra-
votnický personál je,“ uvedl za 
hokejový klub tiskový mluvčí Libor 
Kult. „Zápas pro nemocnici be-
reme jako poděkování všem, kteří 
nejen v chomutovské nemocnici 
pracují. Zároveň jsme pomocí něho 
chtěli vytvořit pozitivní atmosféru 
a pocit sounáležitosti se zařízením, 
kterému se sice chceme co nejvíce 
vyhýbat, ale zároveň ho v těžkých 
chvílích potřebujeme,“ doplnil.

Vedení nemocnice určilo jako 
příjemce výtěžku porodnici. Dresy 
vyrobené pro tuto příležitost tak 
zdobily dudlíky a kojenecké lahve. 
Chomutovští hokejisté si v nich ale 
rozhodně jako kojenci nepočínali 
a vedoucí Letňany po dramatic-
kém průběhu poprvé v sezoně 
porazili 4:2, na snímku (zleva) 

František Mála a Radek Havel 
přijíždějí gratulovat střelci branky 
Jakubu Zajíčkovi. Fanoušci si bě-
hem utkání měli možnost koupit 
speciální edici puků a minidresů 
do auta, stejně jako si na figuríně 
vyzkoušet umělé dýchání a masáž 
srdce a prohlédnout si interiér sa-
nitních vozů.

Chomutov bude 
hrát nejvyšší 
soutěž ve futsalu

Nejvyšší futsalová soutěž 1. FUT-
SAL liga vítá nového účastníka – Baník 
Chomutov! Chomutovský klub si 
postupem dal stylový dárek k výročí 
deseti let existence. Úspěchu dosáhl 
v amatérských podmínkách a s hráči 
téměř výhradně chomutovskými. Na 
ně chce sázet i v 1. lize. „Přijde nám 
to správné. Jsou mladí a když budou 
poctivě trénovat, věřím, že budeme kon-
kurenceschopní,“ říká předseda Baníku 
Chomutov Michal Nový. Hráči ale 
nejsou jedinou podmínkou účasti v nej-
vyšší soutěži. „Finančně je to z druhé do 
první ligy obrovský skok. Už jsme po-
žádali město, snad nám s tím pomůže.“ 

Spontánní oslavy proběhly ces-
tou z postupového zápasu v Českých 
Budějovicích, ještě ale přijdou ty ofi-
ciální. Konat se budou 25. března ve 
Sport Bar Clubu Galaxie. „Spojíme to 
s desetiletým výročím klubu a pozveme 
všechny, kteří s námi hráli od okresního 
přeboru a podíleli se na tom, že sen, 
který jsme měli, se stal skutečností,“ do-
dává Michal Nový.
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Jitrnice, prejt, tlačenku, 
klobásy, guláš a mnoho 
dalšího přichystali řezníci 
na zahájení letošní sezóny 
Severočeských farmářských 
trhů. Zabijačkové pochoutky 
přilákaly mnoho lidí, tak je 
tomu však již zvykem, trhy 
v Chomutově jsou největšími 

a nejnavštěvovanějšími z ce-
lého kraje již řadu let. A to 
nejen ty první zabijačkové, 
ale i následující, které nabí-
zejí čerstvou zeleninu, ovoce, 
sýry, ryby, pečivo, sazenice 
a mnoho dalšího. 

Severočeské farmářské trhy 
pořádá v Chomutově spolek 

Český um na náměstí 1. máje 
každou lichou sobotu až do 
24. prosince. Začínají vždy 
v 8 hodin ráno a farmáři na-
bízejí své produkty zhruba do 
12 hodin. 

Více informací je k dispozici 
na webu  
www.severoceskefarmarsketrhy.cz.
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Voňavá zabijačka zahájila 
sezónu farmářských trhů
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